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 دومین رکورد تولید ماهانه
 در فولاد هرمزگان

معاون بهره برداری شرکت فولاد هرمزگان گفت: شرکت 
فولاد هرمزگان توانس��ت در آبان ماه میزان ۱۳۸۲۲۶ تن 
تخت��ال را تولید و رکورد ه��ای جدی��دی در تولید روزانه 
و ماهیان��ه تولی��د تخت��ال و همچنی��ن تع��داد ذوب های 
 تخلی��ه ش��ده و ریخته گری ش��ده روزان��ه و ماهانه ثبت 
کرد. س��ید اصغر مدنی گفت: دستیابی فولاد مردان فولاد 

هرمزگان به رکورد تولید آن هم به فاصله... 4

یک گام عقب نشینی»نهاوندیان« 
به سوی کارشناسی!

پ��س از اعلام ش��یوه نامه تنظیم بازار ف��ولاد به امضای 
محمد نهاوندیان معاون اقتصادی ریاست جمهوری رسیده 
بود اعتراضات زیادی از سوی تولیدکنندگان فولاد انعکاس 
یاف��ت با این توجیه که این ش��یوه نامه اولا جلوی صادرات 
فولاد کش��ور را س��د می کند و عملا ارز ناشی از آن نیز از 
چرخه ملی حذف می ش��ود ثانیا ش��رکت های فولادی که 

همین صفحه سهم زیادی در بازار بورس دارند...
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در فرآوری فلزات پایه 
مشکلی نداریم

3

 بهینه سازی فرآیند
 تولید سنگ تزئینی

 درمان نامحسوس
 بازار فولاد

ظرفیت مغفول سنگ های 
قیمتی در مشهد 

جلوگیری از خام فروشی به ویژه در محصولات 
معدن��ی یک��ی از سیاس��ت های اصل��ی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در س��ال جهش تولید 
اس��ت؛ بر همین اساس ایجاد مراکز فرآوری در 
ج��وار معادن ی��ا ش��هرک های صنعتی نزدیک 
مع��دن در دس��تور کار قرار گرفت ت��ا بتوان با 
تبدی��ل مواد خام معدنی به م��واد قابل مصرف 
در صنع��ت ارزش افزوده بیش��تری ایجاد کرد.  

بسیاری از مسئولان نیز بر نقش...

استان خراسان رضوی به خصوص شهر مشهد 
مق��دس از دیرباز در حوزه س��نگ های قیمتی 
ظرفی��ت بی بدیلی داش��ته اند که متأس��فانه به 
دلیل سوء مدیریت های گس��ترده مغفول مانده 
اس��ت. علی رس��ولیان اظهار کرد: سقف تعیین 
ش��ده برای زی��ورآلات نقره به ص��ورت خروج 
چمدان��ی ۲۰۰گرم تعیین ش��ده ک��ه این یک 
نقیص��ه در صادرات زیورآلات نقره از خراس��ان 
رضوی اس��ت. وی ادام��ه داد: به همین منظور 

تدابیری...

قفل مجلس بر دروازه 
صادرات فولاد

 امیرحسین کاوه
 فعال صنعت فولاد 

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

طی ماه های اخیر تنظیم بازار فولاد از س��وی 
نهاده��ای مختلفی دنبال می ش��ود. گویی همه 
سیاس��ت گذاران کش��ور به دنبال تنظی��م بازار 
ف��ولاد و تصویب طرح یا قانون برای بازگش��ت 
آرام��ش به ای��ن زنجیره هس��تند، در عمل هم 
هیچ تصمیم گیری مش��خصی در ای��ن زنجیره 

وجود ندارد. 
از یک سو مجلس شورای اسلامی به دنبال آن 
اس��ت که با تصویب طرح��ی زمینه تنظیم بازار 
ف��ولاد را فراهم کند و از س��وی دیگر، ش��ورای 
رقاب��ت دس��تورالعمل تنظی��م ب��ازار ورق های 

فولادی را صادر و ابلاغ کرده است. 
اقتص��ادی  مع��اون  ح��ال،  همی��ن  در 
رئیس جمه��وری نی��ز ش��یوه نامه جدی��د برای 
ساماندهی عرضه و تقاضا در زنجیره فولاد ابلاغ 

کرده است. 
جالب ت��ر آنکه ب��ا وج��ود تع��داد قابل توجه 
بخش��نامه ها و ش��یوه نامه های صادر شده برای 
این زنجیره، هیچ ک��دام از آنها در عمل اجرایی 
نمی شوند. یا به بیان دیگر از آنجاکه ناظر و مجری 
دقیقی برای این مصوب��ات وجود ندارد، فعالان 
هر بخشی از این زنجیره یا هر تولیدکننده ای، به 
دلخواه خود برای اجرایی کردن یا نکردن بخشی 

از مصوبات تصمصیم گیری می کنند. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز

اقتص�ادی:  ولی پور-خبرن�گار  س�وده 
پس از اعلام ش��یوه نامه تنظیم ب��ازار فولاد که 
به امضای محم��د نهاوندیان مع��اون اقتصادی 
ریاست جمهوری رس��یده بود اعتراضات زیادی 
از س��وی تولیدکنندگان ف��ولاد انعکاس یافت با 
این توجیه که این شیوه نامه اولا جلوی صادرات 
فولاد کش��ور را س��د می کند و عملا ارز ناش��ی 
از آن نی��ز از چرخ��ه ملی حذف می ش��ود ثانیا 
ش��رکت های فولادی که س��هم زیادی در بازار 
بورس دارند از لحاظ س��ودآوری به روند نزولی 
 گام می گذارند و این خودبه خود بازار سرمایه را به 

خطر می اندازد. 
از س��وی دیگر منتقدان اعتقاد ب��ر آن دارند 
که این ش��یوه نامه تحت تاثیر برخی اندیشه های 
تاثیرگ��ذار الق��ا ش��ده و از واقعی��ات ب��ازار و 
نرخ گذاری به نفع مردم به سمت دلالان نوردکار 
گام گذاش��ته است. نوردکارانی که درحال حاضر 
با دپو و احتکار شمش های ارزان کنترلی ازسوی 

دول��ت بر آنها وج��ود ندارد. با ای��ن انتقادات به 
نظر می رسید که این ش��یوه نامه نمی تواند دوام 
زیادی داش��ته باش��د و عملا امضای نهاوندیان 
در هال��ه ای مخدوش ق��رار می گرفت لذا وی در 

یک گردش منطقی فعلا اجرای این ش��یوه نامه 
را معط��ل کرده تا نظرات س��ایر آگاهان بازار را 
 به دس��ت آورده و پس از اصلاح به س��مت اجرا 

گام بگذارد. 

یک گام عقب نشینی »نهاوندیان« به سوی کارشناسی!
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ادامهازصفحهاول
ای��ن حج��م از مصوب��ات و طرح ه��ای م��وازی 
حکایت از آن دارد که میان سیاست گذاران کشور 
هماهنگ��ی وجود ن��دارد و همین موض��وع نیز بر 
چالش ه��ای ای��ن بخش بیش از پی��ش می افزاید. 
با وج��ود حج��م قابل توجه این دس��ت مصوبات، 
تاس��ف بار است که در تدوین آنها از نظرات فعالان 
ای��ن بخش و انجمن های تخصص��ی کمک گرفته 
نمی شود. ش��اید همین موضوع نیز یکی از دلایل 

موفق نبودن این طرح ها در فاز عملیاتی باشد. 
با ای��ن وج��ود، انتظار م��ی رود به ج��ای طرح 
مصوب��ات جدید و چندباره، یک بار برای همیش��ه 
متولی صنعت فولاد کش��ور مش��خص شود. یعنی 
به جای آنکه هر سازمان و نهادی برای تنظیم بازار 
فولاد خود را مس��ئول بداند، ابتدا و در گام نخست 

متولی این صنعت مشخص شود.
درحال حاض��ر، بحث ش��یوه نامه جدی��د دولت 
برای تنظیم بازار فولاد داغ اس��ت. در همین حال 
انتقادات بسیاری نیز به آن وارد می شود. به عنوان 
نمون��ه در این طرح تاکید ش��ده معاملات زنجیره 
ف��ولاد به بورس کالا منتقل ش��ود. اما این س��وال 
همچنان مطرح اس��ت که آیا شرکت بورس کالای 
ایران گنجایش ورود این حجم از محصول و معامله 

را دارد یا خیر؟
مث��لا اکن��ون که ای��ن تصمی��م گرفته ش��ده 
استفاده کنندگان ورق فولادی محصولاتشان را در 
بورس کالا عرضه کنند، آیا می دانند که از ورق های 
فولادی بی نهایت محصول تولید می شود که یکی 
از آنها بشکه است و آیا امکان پذیرش بشکه و لوله 

و پروفیل در بورس کالا وجود دارد؟
در ادام��ه باید تاکید کرد که در این ش��یوه نامه 
همچنان ن��رخ محص��ولات براس��اس قیمت های 
جهان��ی و نرخ ارز تعیین می ش��ود؛ بنابراین تغییر 
آنچنانی در روند قیمت گذاری حاصل نش��ده است 
و نبای��د کاهش انتظار نرخ فروش فولاد را در بازار 

داخلی داشته باشیم. 
ب��دون تردید چنانچ��ه ن��رخ دلار افزایش یابد، 
قیم��ت فولاد نی��ز بیش��تر خواهد ش��د. بنابراین 
نمی ت��وان ب��ا بالا رفت��ن قیم��ت دلار، جلوی بالا 
رفت��ن قیمت فولاد را گرف��ت، چون در آن صورت 
ضرب��ه مهلکی به بازار فولاد وارد می ش��ود، اما اگر 
در ای��ن ش��یوه نامه روش قیمت گذاری برحس��ب 
 قیمت تمام ش��ده انجام می شد، جلوی تلاطم ها را 

می گرفت.
در ای��ن می��ان، تعیی��ن ک��ف قیم��ت پای��ه 
ب��رای ش��مش ف��ولادی نی��ز هی��چ تاثی��ری بر 
کنت��رل قیمت ه��ا ن��دارد، چراک��ه می��ان قیمت 
 پای��ه و قیم��ت معامل��ه تفاوت��ی اساس��ی وجود 

دارد. 
قیمت نهایی در س��ایه رقابت ش��کل می گیرد و 
مشخص می شود؛ بنابراین تعیین سقف قیمتی به 
مرات��ب مهم تر از انتخاب ع��ددی برای کف قیمت 

فولاد است. 
به علاوه مهم این اس��ت ک��ه قیمت های جهانی 
فروش فولاد ایران س��قف قیم��ت فروش فولاد در 
بازار داخلی باشد، چراکه فروش یک محصول بالاتر 
از نرخ های جهانی در داخل کشور معنایی ندارد و 

باید جلوی آن گرفته شود. 

 تصویب امکان 
صادرات مانده ورق 
شرکت های فولادی 

دبیر کارگروه ستاد تنظیم بازار در حوزه مدیریت 
بازار ف��ولاد و محصولات فولادی و چرخه عرضه و 
تقاضا، تمدید مجوز صادرات ورق توس��ط شرکت 
فولاد خوزس��تان من��وط به رعای��ت تعهدات کف 

عرضه را مصوب کرد.
به گزارش ایس��نا، پیرو در خواس��ت معاون امور 
مع��ادن و صنایع وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
مبن��ی بر تمدی��د مج��وز ص��ادرات ورق فولادی 
توس��ط ش��رکت فولاد خوزس��تان در قال��ب نامه 
در تاری��خ ۲۰ م��رداد ۱۳۹۹، موضوع در جلس��ه 
س��تاد تنظی��م بازار بررس��ی و ب��ه اس��تناد نامه 
ش��ماره  ۶۰/۶۵۳۲۶تاریخ ۳۰ اردیبهشت ۱۳۹۹ 
معاونت معدنی و صنای��ع معدنی مبنی بر اعطای 
مج��وز ص��ادرات ورق عری��ض، به ش��رکت فولاد 
خوزس��تان، تصویب ش��د تا مان��ده تعهد صادرات 
ورق شرکت های فولادی از جمله فولاد خوزستان 
 به ش��رط رعای��ت تعه��دات کف عرض��ه، بلامانع 

باشد.

رئی��س هی��ات عامل ایمی��درو خبر از تصمیم س��تاد 
اقتص��ادی دولت ب��رای اجرای ش��یوه نامه س��اماندهی 
بازار زنجیره فولاد کش��ور داد. به گ��زارش روابط عمومی 
ایمیدرو، خداداد غریب پور، با تاکید بر»حذف سقف رقابت 
در تعیین قیمت«، اظهار کرد: در شیوه نامه جدید، دولت 
قبول کرده که نرخ بر مبنای رقابت در بورس کالا کشف و 
 تعیین شود. بدین ترتیب، روند قیمت گذاری کاملا رقابتی 

خواهد بود.
الگوی�تامین�نیاز�داخل�و�صادرات��

وی در ادامه به تامین نیاز بازار داخل اشاره کرد و گفت: 
ب��ه منظور تعیین مازاد عرضه بازار و صادرات محصولات، 
یک الگوی ش��فاف تعریف ش��ده و برخی نگرانی ها درباره 
وجود امضای طلایی برطرف ش��ده است. غریب پور افزود: 
بر اساس این دستورالعمل، تولیدکنندگان زنجیره فولاد، 
اق��دام به عرضه کافی محص��ولات تولیدی در بورس کالا 
می کنند و در صورت عدم تقاضا و معامله، امکان صادرات 
خواهند داش��ت. رئیس هیات عامل ایمیدرو درباره عرضه 
کاف��ی به ب��ازار، گفت: با توجه ب��ه اینکه کلیه محصولات 
تولیدی زنجیره فولاد در بورس عرضه می شود، بازار دیگر 
مثل گذش��ته با کسری مواجه نمی شود و تولیدکنندگان 
داخل��ی می توانند به هر میزان که نیاز به مواد اولیه تولید 

دارند، اقدام به خرید از بورس کالا کنند.

رصد�انبارها��
غریب پور به رصد انبارها اش��اره کرد و اظهار کرد: در 
الگوی جدید، س��امانه انبارها نس��بت به ثبت و ردیابی 
محصولات خریداری شده از بورس کالا اقدام می کند و 
نگرانی ه��ای مربوط به خرید مواد اولیه با نرخ رقابتی و 
فروش آن در بازار آزاد با نرخ دیگر برطرف شده است.

اصلاح�بهین�یاب��
وی در ادام��ه س��خنانش موضوع اص��لاح بهین یاب 
و ارتب��اط آن ب��ا مالیات بر ارزش افزوده را مورد اش��اره 
قرار داد و تصریح کرد: در ش��یوه نامه جدید سامانه های 
مالیاتی با بهین یاب مرتبط ش��ده و میزان تقاضا علاوه 
بر ش��اخص های مصرف برق، انرژی و تولید بنگاه ها، به 

مالیات پرداختی به دولت نیز مرتبط باشد. 
غریب پور تاکید کرد: بدیهی است کاهش ارزش افزوده 
پرداختی، به معنی کاهش س��همیه خرید از بورس کالا 

خواهد بود. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین درباره 
نظارت بر عمده فروش��ی و خرده فروشی، گفت: یکی از 
نگرانی های دستگاه های نظارتی، وجود نرخ دوگانه بین 
بورس کالا و نرخ مصرف کننده نهایی بود که در الگوی 
جدید، قرار اس��ت موضوع از طریق سامانه های جدید و 

بازرسی های پیوسته، کنترل شود.

حذف�واسطه�ها��
غریب پ��ور تصریح ک��رد: در واقع نرخ بین بورس کالا 
برای محصول نهایی مثل میلگرد، با نرخ در بازار نهایی 
برای مصرف کننده نباید از یک محدوده مجاز فراتر رود 
و واسطه ها حذف شده و محصول نهایی با نرخ منصفانه 
به دس��ت مصرف کننده نهایی می رسد که بدین ترتیب 
افزای��ش رضایت واحدهای تولیدی خریدار مواد اولیه و 
مردم را ش��اهد خواهیم ب��ود. وی به تعیین نرخ پایه بر 
اس��اس شاخص نرخ بین المللی اش��اره کرد و گفت: در 
ابلاغی��ه دولت، قیمت های ناحی��ه CIS مبنای تعیین 
ن��رخ پایه بورس تعیین ش��ده که به ص��ورت روزانه و با 
تنوع محصولات بیش��تر از جمل��ه میلگرد، انواع ورق و 
ش��مش از طریق رس��انه های بین المللی از جمله متال 

بولتن در دسترس است.
 وی ادام��ه داد: ش��اخص فوب ای��ران صرفا برای دو 
محص��ول اس��لب و بیلت ب��ه صورت هفتگ��ی خواهد 
ب��ود. رئیس هیات عامل ایمی��درو درباره امکان عرضه 
اختصاصی ب��رای صنایع پرمصرف، اظهار کرد: با توجه 
به رشد تولید بنگاه ها در حوزه خودرو و لوازم خانگی، در 
شیوه نامه جدید به گونه ای پیش بینی شده تا شرکت ها 
بتوانن��د از طریق عرضه اختصاصی، مواد اولیه خود را با 

نرخ کشف شده و ثبت در بورس کالا خریداری کنند.

معاون توسعه و اکتشافات شرکت مس گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران 
در حوزه اکتشافات، در هشت ماهه نخست امسال موفق به ثبت رکورد ۶۱هزار 
۵۱۲ متر حفاری اکتش��افی ش��د که این میزان حفاری بالاترین رکورد ۷سال  
اخیر بوده است. به گزارش بیرونیت، بهروز رحمتی با بیان اینکه با این رویکرد 
و تمرکز جدی شرکت مس بر روی موضوع اکتشافات تا ۵ سال آینده حداقل 
۵۰۰ هزار حفاری اکتش��افی را می توان محقق کرد گفت: ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران طی س��نوات ۱۳۹۵ تا س��ال ۱۳۹۷ به صورت میانگین س��الانه در 
حدود ۳۷ هزار متر حفاری اکتش��افی انجام داده و س��ال گذش��ته این میزان 
حف��اری به بیش از ۷۰ هزار متر و امس��ال نیز به بی��ش از ۱۰۰ هزار حفاری 
اکتش��افی خواهد رس��ید که بالاترین رکورد حفاری ش��رکت در ۷ سال اخیر 
خواهد بود.وی افزود: صنعت مس در دنیا و کشور ما از موقعیت بسیارممتازی 
برخوردار است و بدون ش��ک این صنعت استراتژیک با بیشترین مزیت جهت 
س��رمایه گذاری در صدر صنایع معدنی کش��ور قرار خواهد گرفت، چراکه این 
صنعت، این ظرفیت را دارد که از بالاترین حاشیه سود در بین فلزات برخوردار 
باش��د.رحمتی با بیان اینکه یکی از دلایل این جایگاه، وجود همیش��گی بازار 
مصرف مس و عدم امکان جایگزینی مس با فلزات دیگر است گفت: با توجه به 
جایگاه بازار مس در جهان، اکتش��افات و افزایش ذخایر مس جهانی از اهمیت 
خاصی برخوردار اس��ت.رحمتی ادامه داد: بیش از ۴ درصد ذخایر مس جهان 
به ای��ران اختصاص دارد که بخش قابل توجه��ی از ذخایر مس ایران در چند 
س��ال اخیر کشف شده اس��ت. به لحاظ رتبه بندی نیز ایران دارای رتبه هشتم 
ذخایر مس در جهان اس��ت، این در حالی اس��ت که حجم ذخایر قطعی کشف 
ش��ده مس ایران تاکنون افزون بر ۷ میلیارد ت��ن ماده معدنی با عیار ۴۵صدم 
درصد برآورده ش��ده اس��ت که هر ساله با انجام اکتشافات جدید بر میزان این 
ذخایر ارزش��مند افزوده می شود.وی با اش��اره به اینکه عیار نرمال بازار جهانی 
ح��دود نیم درصد اس��ت، از همین رو عی��ار ذخایر ایران نیز عیار ارزش��مندی 
به شمار می رود، گفت: موضوع قابل توجه آن است که این میزان ذخایر، مربوط 
به اکتش��افات درصد کوچکی از مس��احت ایران اس��ت و مناطق زیادی از کل 
مساحت کشور هنوز مورد عملیات اکتشافات تفضیلی قرار نگرفته است. بدون 
ش��ک با تکمیل عملیات اکتشافی مذکور، ذخایر معدنی بسیار بالایی در کشور 
می توان پیش بینی کرد که با عنایت به قرارگرفتن ایران روی یکی از مهم ترین 
کمربندهای جهانی مس دنیا، می تواند س��هم بزرگی از ذخایر اکتش��افی آتی 
مربوط به حوزه مس باش��د. معاون توسعه و اکتش��افات شرکت مس در ادامه 
با تاکید بر این که س��رمایه گذاری در حوزه فرآوری مس موجب ارزآوری برای 
کش��ور و اش��تغال زایی و برکت فراوان خواهد شد، گفت: اگر روند نرخ این فلز 
ارزش��مند در چند ماه گذش��ته را دنبال کنید، مش��اهده خواهید کرد که نرخ 
تم��ام فلزات به دلیل ش��یوع ویروس کرونا روند کاهش ش��دیدی را در پیش 
گرفتند و زمانی که به قیمت های اولیه خود بازگش��تند، چندان با افزایش نرخ 
بالایی روبه رو نش��دند، اما در این میان، مس تنها فلزی اس��ت که نرخ کنونی 
آن هم اکنون از قیمت های پیش از شیوع بیماری کرونا نیز پیشی گرفته است 
و به رکورد بیش از ۲ س��ال اخیر خود یعنی حدود ۷۳۰۰ دلار بر تن رس��یده 
اس��ت. رحمتی تصریح کرد: بررسی مقایس��ه وضعیت قیمت های جهانی مس 
در بازار بورس لندن با س��ایر فلزات پایه مانند آلومینیوم، س��رب، روی، نیکل 
و قلع - حتی در ۱۵ س��ال گذش��ته به وضوح نشان دهنده جایگاه برتر و ممتاز 

مس در جهان از منظر سودآوری است.

عض��و هی��ات مدیره خان��ه معدن ای��ران، معدنکار 
نمونه کش��ور معتقد اس��ت از آنجا که معادن کوچک 
استان های معدنی ایران را از نظر فرهنگی و اقتصادی 
به س��مت پیشرفت سوق می دهد، بهتر است دولت با 
واگ��ذاری معادن غیرفعال به بخش خصوصی و حذف 
قوانین مزاح��م، گام بزرگی در زمینه توس��عه بخش 

معدن بردارد.
محم��ود گوهرین در گفت وگو ب��ا بیرونیت با بیان 
اینکه هر معدنی یک گنج اس��ت، عنوان کرد: معادن 
کوچک ضم��ن اش��تغالزایی منجر به رونق کس��ب و 
کار و آبادانی روس��تا یا ش��هرهای اطراف می ش��وند. 
ب��ه عن��وان مثال معدن��ی در اطراف ش��هر انارک که 
از ۴۰ س��ال پی��ش تعطی��ل بود، در س��ال های اخیر 
 راه ان��دازی ش��د و اکن��ون ۱۰۰ نفر در آن مش��غول

به کار هستند. 
عضو هیات مدیره خانه معدن ایران افزود: در کشور 
ما معادن کوچک قبلا بهره برداری شده اند و تعداد این 
معادن کم نیس��ت. به همین دلیل امکان فعال کردن 
دوب��اره این معادن می تواند از یک س��و در تولید مواد 

معدن��ی و تامین خوراک صنایع و از س��ویی دیگر در 
اشتغالزایی تاثیر بسیاری داشته باشد.

 او ادامه داد: معادن کوچک معمولا قبلا اکتش��اف 
ش��ده اند و اکتش��افات تکمیل��ی می توان��د در زمان 
اس��تخراج صورت گیرد. ضمن اینکه نیازمند هستیم 
دولت بس��تری فراهم کند ت��ا بخش خصوصی رغبت 
بیش��تری برای انجام اکتش��افات عمقی داشته باشد. 
زیرا فع��ال کردن این معادن می تواند از نظر فرهنگی 
و اقتصادی کش��ور نقش موثری را ایفا کند و اقتصاد 

مناطق بومی را رونق بخشد.
گوهری��ن ب��ا بیان اینک��ه دولت با ارائه تس��هیلات 
می توان��د در مع��ادن کوچک س��هیم باش��د، تصریح 
ک��رد: دول��ت باید با ارائه تس��هیلات ب��ه معدنکاران، 
ماش��ین آلات موردنیاز را در اختی��ار معدنکاران قرار 
دهد. ضمن اینکه سرمایه گذاران آمادگی دارند بدون 

کمک از دولت معادن را فعال کنند.
او با بیان اینکه در کش��ور ظرفی��ت  بهره برداری از 
معادن کوچک بس��یار زیاد است، افزود: همان طور که 
ما توانستیم معدنی را پس از سال ها راه اندازی مجدد 

کنی��م، افراد دیگر هم با این اق��دام می توانند به طور 
مستقیم باعث اشتغالزایی شوند.

 او افزود: معادن کوچک هزینه اکتش��اف ندارد و از 
س��وی دیگر دارای مواد معدنی است که برای تولید و 
اشتغالزایی موثر است یکی از نکاتی که درباره معادن 
کوچک می توان اشاره کرد آن است که احیای معادن 
کوچ��ک منطقه معدنی را از نظر فرهنگی و اقتصادی 
به سمت پیشرفت سوق می دهد از این لحاظ که جاده 
کش��ی و رفت وآمد در این مناط��ق معدنی به عنوان 
زیرساخت های لازم، می تواند نقش به سزایی در ایجاد 

تعامل با بومیان و رونق اقتصادی داشته باشد.
 ای��ن مع��دن کار نمونه در ادامه با اش��اره به اینکه 
اش��تغالزایی از مهم ترین مزیت ه��ای معادن کوچک 
اس��ت، بیان ک��رد: دولت با ارائه تحصی��لات می تواند 
در معادن کوچک سهیم باشد . با تخصیص تسهیلات 
و تامین ماش��ین آلات مورد نیاز معدنکاران، امکاناتی 
اس��ت که دول��ت در دس��تور کار خود ق��رار داده اما 
بسیاری از سرمایه گذاران بدون کمک از دولت معادن 

غیرفعال را باری دیگر جان می بخشند.

دستیابی�به�رکورد�بالاترین�حفاری�اکتشافی�شیوه��نامه�جدید�فولاد�از�هفته�آینده�اجرایی�می�شود

معادن�کوچک�گنج�اقتصاد�کشور�هستند

گروهمعدن

طرح توس��عه و تولید پای��دار زنجیره فولاد از 
س��وی مجلس ش��ورای اس��لامی چندی پیش 
مطرح کرد و چندی پیش نیز ش��اهد ابلاغ شیوه 
نام��ه بحث برانگی��ز معاونت اقتص��ادی دولت با 
عنوان ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد 
هستیم که س��بب شده بازار محصولات فولادی 
که بعد از مدت ها رنگ آرامش به خود گرفته بود 
دوباره متشنج ش��ده و بیشترین آثار آن بر بازار 

سرمایه کشور نمود پیدا کند.
به گزارش ایراس��ین، در ابت��دا نگاهی بر طرح 
توس��عه و تولید پایدار زنجیره ف��ولاد با رویکرد 
اصلاح سیاس��ت های تنظیم بازار خواهیم داشت 
که چندی پیش از سوی مجلس شورای اسلامی 

در قالب ۵ ماده مطرح شد: 
بر اس��اس این طرح، در معام��لات محصولات 
زنجیره فولاد از س��نگ آهن تا ورق های فولادی، 
سازمان بورس کالا موظف است به کارخانه های 
تولید دارای کد بهین یاب و بر اس��اس س��همیه 
من��درج در س��امانه بهین ی��اب اج��ازه ثب��ت و 
س��فارش خری��د بده��د. در واقع ف��روش مواد 
اولی��ه و محص��ولات خری��داری از ب��ورس کالا 
توس��ط خریداران ممنوع است. همچنین وزارت 
صنعت، معدن و تجارت موظف شده برای تمامی 
محصولات زنجیره فولاد که در بورس کالا عرضه 
می ش��وند کف و سقف قیمتی تعیین کند که به 
ص��ورت ضرایبی از قیمت های جهانی بوده و هر 

۶ماه یک بار قابل تغییر و تجدید نظر باشد.
در ماده ۲ این موضوع آمده است که صادرات 
کلیه محص��ولات حلقه ه��ای مختل��ف زنجیره 
ارزش فولاد صرفا پس از عرضه هفتگی توس��ط 
تولیدکنندگان در ب��ورس کالا و به میزان مازاد 
عرضه ثبت شده در بورس کالا مجاز است. یکی 
از تبصره های مه��م در این طرح حذف معافیت 
مالیاتی صادرات محص��ولات خام زنجیره فولاد 
)سنگ آهن، کنس��انتره، گندله، آهن اسفنجی و 

فولاد خام( است.
در م��اده ۳ آمده اس��ت کلیه فع��الان زنجیره 
تامین و توزیع فولاد شامل مواد اولیه محصولات 
میان��ی و محص��ولات نهای��ی و مقاط��ع خط و 
محصولات ثانوی��ه باید اطلاعات ف��روش تولید 
واردات و ص��ادرات و مصرف خود را در س��امانه 

جامع تجارت ثبت کنند.
در م��اده ۴ نیز ذکر ش��ده آیین نام��ه اجرایی 

ای��ن قان��ون ظرف م��دت یک ماه پ��س از لازم 
الاجراشدن قانون، توسط وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تهیه و به تصویب هیات وزیران می رسد. 
متخل��ف از اجرای این ماده به انفصال از خدمت 

محکوم خواهد شد.
در م��اده ۵ هم آمده اس��ت: وزارت صنعت و 
مکلف اس��ت گزارش جامع بررسی ورفته ارزش 
پول در ص��ورت ماهانه به کمیس��یون صنایع و 
مع��ادن مجلس ارائه کن��د. در اینجا با نگاهی بر 
موارد یادش��ده در طرح توسعه مجلس، می توان 
گفت ک��ه بزرگ تری��ن ضربه از اج��رای آن در 
مرحله اول متحمل فولادسازان و بعد از آن خود 
دولت خواهد ش��د؛ چراکه با برداش��تن معافیت 
مالیات��ی برای ص��ادرات زنجیره فولاد، ش��اهد 
کاه��ش ارزآوری از این صنعت درآمدزا خواهیم 
ب��ود. همچنین عرضه همه محص��ولات از جمله 
مواد اولیه در بورس کالا نیز س��بب خواهد ش��د 
ت��ا با افزایش نرخ این م��واد، تنها تورم بر پیکره 

صنعت و بازار فولاد وارد شود.
نگاهی�بر�شیوه�نامه�ابلاغی�دولت��

در خصوص شیوه نامه ابلاغی معاونت اقتصادی 
دولت نیز که ایراسین در گزارش های قبلی به آن 
پرداخت��ه موارد مهمی ذکر ش��ده که اجرای آن 
تبعات فراوانی برای صنعت فولاد دارد و می توان 

به موارد ذیل اشاره کرد: 

به موج��ب ماده ۹، صنعت، مع��دن و تجارت 
مکلف به عرضه س��نگ آهن در بورس کالا است 
و با توجه به کس��ری عرضه کنس��انتره و گندله 
و آهن اس��فنجی در ب��ازار داخل��ی و اختلاف تا 
۷۰درصد نرخ س��نگ آهن داخل��ی و صادراتی، 
انتظ��ار رش��د قابل ملاحظه در نرخ س��نگ آهن 
داخل��ی م��ی رود. همچنی��ن نرخ پایه ش��مش 
۸۰درصد نرخ منطق��ه cis و نرخ پایه میلگرد و 
ورق گرم و ورق س��رد نیز ۸۰درصد نرخ منطقه 
cis با تس��عیر نرخ نیما خواهد بود. )قیمت های 
فولاد کشور ضریبی ۸۰درصد از نرخ بین المللی 
حوزه CIS ش��ده و س��قف رقابت باز اس��ت. با 
توج��ه به ال��زام ۱۰۰درصدی تولی��د در بورس 
کالا، قیمت ه��ای داخل��ی ب��رای محصولاتی از 
قبیل بیلت میلگرد اس��لب که م��ازاد عرضه در 
آن وجود دارد به نرخ کف می چس��بد .( هرگونه 
ف��روش خارج از بورس ممنوع و به منزله فروش 
خارج از شبکه محسوب می شود. وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت مکل��ف اس��ت که ب��ه جهت 
عرض��ه مواد اولیه قبل از ش��مش )س��نگ آهن، 
کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی( در بورس کالا 
برنامه ریزی کن��د. همچنین صادرات محصولات 
زنجی��ره فولاد منوط به عرضه هفتگی در بورس 
کالاس��ت. در خصوص ش��یوه نامه ابلاغی دولت 
نی��ز همچون طرح توس��عه ای مجلس برای بازار 

ف��ولاد، نقاط مش��ترکی وج��ود دارد و می توان 
گفت که با اجرایی ش��دن این ش��یوه نامه شاهد 
کاه��ش ص��ادرات محص��ولات ف��ولادی و کم 
ش��دن درآمدهای ارزی کشور از طریق صادرات 
غیرنفتی خواهیم ب��ود. همچنین از طرف دیگر 
با مش��خص کردن ن��رخ پایه ب��رای محصولات 
فولادی و ارزان فروش��ی آن نس��بت به نرخ تمام 
ش��ده محصول نیز منجر به ت��ورم و حتی توزیع 

رانت نیز در این بخش خواهد شد.
ب��ا این توصیف می توان گفت: هم دولت و هم 
مجلس ش��ورای اس��لامی بدون در نظر گرفتن 
ش��رایط موج��ود در بازار فولاد و عدم اس��تفاده 
از نظرات کارشناس��ان و فع��الان این صنعت که 
از نزدیک مش��کلات و چالش های بازار فولاد را 
می دانند دست به این تصمیم گیری زده و اکنون 
شاهد واکنش های متعدد از سوی فعالان صنعت 
فولاد هس��تیم که می توان به نامه رئیس انجمن 
فولاد ایران به معاون اول ریاست جمهوری اشاره 
کرد ک��ه در آن به اش��کالات ج��دی، ابهامات، 
تناقضات قانونی و اجرایی متعدد در ش��یوه نامه 
ابلاغی دولت اشاره شده و موارد مهمی که به آن 
پرداخته شده که مهم ترین آنها درباره برداشتن 
معافی��ت مالیات��ی از زنجیره فولاد و برداش��تن 
انگیزه برای صادرات غیرنفتی کشور، تعیین نرخ 
۸۰درصدی محصولات فولادی بر اساس CIS و 

ایجاد رانت ۵۰درصدی، الزام کل فروش داخلی 
محص��ولات فولادی در ب��ورس کالا و همچنین 
عرضه همه موارد اولیه معدنی مانند سنگ آهن، 
کنس��انتره و گندل��ه در بورس اس��ت. ) بیش از 
۸۵درصد این مواد در اختیار ۴ ش��رکت اس��ت 
ک��ه برای ۴ ی��ا ۵ خریدار عرضه می ش��ود و در 
نتیجه مفهوم بورس ب��رای آنها صدق نمی کند. 
از سوی دیگر به دلیل کمبود جدی سنگ آهن، 
کنس��انتره و گندله در کش��ور، عرضه این مواد 
اولیه در بورس باع��ث تزریق تورم به بازار فولاد 

خواهد شد.(
به نظر می رس��د این اعتراض ها و واکنش ها تا 
حدودی توانسته دولت و مجلس را برای تصویب 
و اجرای��ی کردن طرح و ش��یوه نامه خود به فکر 
وادارد. زی��را قرار بود روز یکش��نبه ۲ آذر درباره 
تصویب ط��رح توس��عه و تولید پای��دار زنجیره 
ف��ولاد تصمیم گیری ش��ود که ای��ن موضوع به 
روز چهارش��نبه موکول ش��د؛ همچنی��ن امروز 
نی��ز قرار اس��ت جلس��ه ای میان وزی��ر صنعت، 
مع��دن و تجارت و معاونان وی در جهت اجرایی 
 ک��ردن ش��یوه نامه جنجالی تنظیم ب��ازار فولاد 

برگزار شود.
سخن�آخر...��

در اینجا س��والی که مطرح می شود این است 
که چرا دولت برای تصمیم س��ازی در بخش های 
مه��م صنعتی کش��ور ب��دون توجه ب��ه نظرات 
کارشناسان اهل فن اقدام می کند؟ در واقع این 
نوع از روش کاری دولت در بسیاری از صنایع و 
مسائل اقتصادی کشور همواره با شکست روبه رو 
ش��ده، اما باز ه��م این اصرار وج��ود دارد که به 
تنهایی و بر اس��اس یکسری المان از قبل تعریف 
شده، سعی بر بازگرداندن آرامش به بازار داشته 

باشد. 
در مجم��وع می ت��وان گفت ابلاغ ش��یوه نامه 
جنجال��ی و بحث برانگیز دولت و همچنین طرح 
توس��عه و تولید پای��دار زنجیره ف��ولاد مجلس 
شورای اسلامی نتیجه ای جز توزیع رانت در بازار 
فولاد و تزریق تورم در این بخش نخواهد داشت، 
همچنی��ن به دلیل ابهام��ات و تناقضات اجرایی 
متع��دد، اعطای اختی��ارات گس��ترده به وزارت 
صنعت ) ش��یوه نامه( باعث افزوده شدن معضلی 
به نام امضاهای طلایی در کش��ور خواهد ش��د؛ 
موضوعی که آس��یب های بس��یاری را به صنعت 
فولاد کش��ور وارد ساخته و سبب شده تا آنها را 

برای تامین مواد اولیه خود دچار مشکل کند.

توزیع رانت و تزریق تورم در بازار فولاد

سرمقاله
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سرمایهگذاریدرحوزهمعادن،تحریمرابیمعنامیکند

ضعفمدیریتداخلیمانعصادراتسنگهایتزئینی

رئیس کمیس��یون صنای��ع و معادن مجلس گف��ت: از آنجا که 
معادن ظرفیت مناسبی دارند، اگر سرمایه گذار بخش خصوصی و 

خارجی در این حوزه ورود کند، تحریم بی معنا می شود.
به گزارش خانه ملت، عزت اله اکبری تالارپشتی پس از نشست 
کمیس��یون متبوعش، گفت: در جلس��ه ، س��والات نمایندگان از 
وزیر صنعت، معدن و تجارت مورد بررس��ی قرار گرفت؛ خواس��ته 
نمایندگان راه اندازی کارخانجات و معادن در تمامی مناطق است 

که رزم حسینی قول داد ظرف مدت یک ماه آینده اقدامات مناسب 
در این زمینه انجام شود.

نماینده مردم تهران، ری، ش��میرانات، اسلامش��هر و پردیس در 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به ظرفیت بلااستفاده معادن، افزود: 
از آنجا که معادن ظرفیت مناس��بی دارند، اگر سرمایه گذار بخش 
خصوصی و خارجی در این حوزه ورود کند، تحریم معنایی ندارد. 
وی درباره اقدامات کمیس��یون صنایع و معادن برای جلوگیری از 

افزایش نرخ کالاهای اساس��ی، اضافه کرد: افزایش قیمت ها دلایل 
متعددی دارد و یکی از این علل آش��فتگی مدیریتی است به طور 
مث��ال وزارت صنعت، معدن و تجارت ۵ ماه وزیر نداش��ت. رئیس 
کمیس��یون صنایع و معادن مجلس، تصریح ک��رد: با وجود اینکه 
مواد اولیه موردنیاز فولاد داخلی اس��ت چرا این محصول باید تابع 
نوسانات قیمتی باش��د این امر بیانگر آشفتگی اقتصادی است که 

دولت می توانست با تدبیر از بروز آن جلوگیری کند.

دبیر انجمن س��نگ با بیان »تحری��م امریکا را بی اثر کردیم 
ولی هنوز گرفتار تحریم دولت خودمان هس��تیم«، گفت: اگر 
تحریم های خارجی ۲۰درصد به ما فش��ار می آورد، ۸۰درصد 
بی کفایتی و عدم تدبیر مدیران اجرایی کشور و خودتحریمی ها 

به ما ضربه می زند.
به گزارش ش��اتا، احمد ش��ریفی گفت: اگرچه تحریم ها در 
ح��وزه بین المل��ل، صادرات س��نگ های تزئینی را به  ش��دت 
تحت فش��ار قرار داده و مسئله ایجاد کرده است اما آنچه بیش 
از همه چی��ز کار را برای صادرکنندگان س��خت کرده، ضعف 

مدیریت داخلی و بی تدبیری است.
وی اضاف��ه می کند: چنانچه این خودتحریمی ها نباش��د و 
اصلاحات درون س��اختاری که تش��کل های بخش خصوصی 
مع��دن و صنایع معدنی در نام��ه ای به مقام معظم رهبری به 
آن اشاره کرده اند، انجام شود، یقین بدانید تحریم ها نمی تواند 

هیچ گونه مشکلی برای ما به وجود آورد.
شریفی تصریح کرد: فعالان بخش معدن از دفتر مقام معظم 
رهبری انتظار دارند تا از تشکل هایی که به ایشان نامه نوشته  
و راهکارهای رفع بحران معدنی را ارائه کرده اند، دعوت کنند 

تا با ایشان جلسه ای داشته باشند.
وی به صراحت می گوید: وقتی علاوه بر تحریم های ظالمانه، 
خودمان ه��م در داخل ب��ه تحریم ها کم��ک می کنیم دیگر 

نمی شود کاری کرد.
بهامریکاهمسنگصادرمیکنیم�

دبی��ر انجمن س��نگ ایران در پاس��خ به این پرس��ش که 
فع��الان بخش مع��دن و صنایع معدنی چگونه توانس��ته اند با 
وجود تحریم های س��خت، بازارهای صادراتی خود را حفظ و 

در ش��رایط دشوار رقابتی، س��نگ های تزئینی کشور را صادر 
کنند، می گوید: اکنون دچار کاهش شدید صادرات در بخش 
س��نگ های تزئینی هس��تیم که عل��ت آن تحریم ها، عوارض 
صادراتی و مسائل داخلی است، ولی به رغم همه این مشکلات 
اگر خودتحریمی ها نباشد همه فعالان صنعت سنگ می توانند 
بدون اینکه تحریم ها لطمه ای به آنها بزند، کارش��ان را انجام 

دهند.
به گفته وی متأس��فانه آمار صادرات س��نگ کوپ کشور بر 
اس��اس آمار اعلامی معاونت معدن��ی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در ۵ماهه نخس��ت ۱۳۹۹ بالغ ب��ر ۱۵۵ هزار تن بوده 
که تا پایان س��ال به حدود ۵۰۰ هزار تن می رس��د. صادرات 
سنگ های فرآوری  شده نیز در این مدت حدود ۲۶۵ هزار تن 
بوده با این حال صادرات سنگ بلوک کشور در امسال نسبت 

به سال ۱۳۹۷ به یک سوم رسیده است.
وی اضاف��ه کرد: اگر ص��ادرات در این بخ��ش کاهش پیدا 
ک��رده، علت العل��ل آن بی تدبی��ری دول��ت و عواملی اس��ت 
ک��ه جل��وی کار تولید و صادرات را س��د کرده ان��د وگرنه در 

همین ش��رایط تحریم، کار جابه جایی پول و صادرات س��نگ 
انجام می ش��ود و حت��ی صادرکنندگان ایران��ی در این مدت 
 به امریکا نیز س��نگ ص��ادر کرده و پول آن را هم به کش��ور 

برگردانده اند.
شریفی بر این باور است، اگرچه هزینه های صادرات سنگ 
در ش��رایط کنونی بسیار بالاس��ت ولی با این حال کار انجام 
می ش��ود اما آنچه به صنعت س��نگ لطمه می زند و صاحبان 
واحدهای معدن��ی را در حوزه تولید و صادرات زجر می دهد، 

تحریم های داخلی است.
صادراتسنگتزئینیپایینترازنرخواقعی�

وی با اش��اره به صادرات سالانه حدود ۱۱ میلیون مترمربع 
س��نگ های تزئینی کشور، خاطرنش��ان می کند که صادرات 
س��نگ های فرآوری  ش��ده خیلی خوب اس��ت و در پاسخ به 
این پرس��ش تس��نیم که مقاصد عمده صادرات سنگ ایران 
کدام کشورها است، می گوید: سنگ های تزئینی ایران به طور 
عمده به بازار عراق و کشورهای اطراف اما با نرخ پایین صادر 
می ش��ود و ما متأس��فیم که تاکنون در ای��ن بخش نه دولت 
کمک��ی کرده و نه س��ازمانی را برای حمای��ت از آن به وجود 

آورده است.
دبی��ر انجمن س��نگ ایران در این ب��اره توضیح می دهد که 
ارزش واقعی هر مترمربع س��نگ تزئین��ی ایران در بازار عراق 
نسبت به سنگ های مشابهی که ترکیه وارد این کشور می کند 
بالغ بر ۲۰ دلار است ولی به قیمت ۶ تا ۷ دلار فروخته می شود.
ش��ریفی اضافه می کند: اکنون سود اصلی را دلالان می برند 
چراکه سنگ ها را به مفت از تولیدکننده می خرند و چند برابر 

بالای نرخ می فروشند.

وی راه��کار جلوگیری از هدررف��ت درآمدهای صادراتی را 
سازماندهی بخش صادرات و حمایت داخلی از صادرکنندگان 
می دان��د و یادآور می ش��ود: چنانچه کنسرس��یوم، ش��رکت 
مدیریت صادرات یا هلدینگ قوی صادراتی برای س��نگ های 
تزئینی تشکیل شود و سنگ را از واحدهای تولیدی به قیمت 
متعارف خری��داری کند و آن را به قیمت واقعی در بازار عراق 
بفروشد، سنگ ایران به جایگاه اصلی خود دست پیدا خواهد 

کرد.
او خاطر نش��ان می کند انجمن س��نگ ای��ران آمادگی دارد 
هرگونه ابزار و لوازمی را که برای این کار احتیاج است، فراهم 
کن��د ولی از آن طرف هم کاش دولت بپذیرد که بخواهد این 
گره ه��ا را باز کند چون در زمان حاضر حمایت دولت را برای 

کنترل این موضوع نداریم.
وی تأکی��د می کن��د باتوجه ب��ه آنچه درباره مش��کلات و 
مس��ائل بخش تولید و صادرات س��نگ گفته شد، درخواست 
هم��ه فع��الان و دس��ت اندرکاران بخ��ش مع��دن و صنای��ع 
معدن��ی کش��ور از دول��ت و دس��تگاه های دولت��ی مرتبط با 
بخ��ش معدن این اس��ت که در ش��رایط کنون��ی اگر کمکی 
 نمی کنن��د لااقل جلوی کارش��ان را نگیرند و س��نگ اندازی 

نکنند.
ش��ریفی درباره س��نگ های برن��د صادراتی کش��ور اظهار 
م��ی دارد: در زمان حاضر س��نگ دهید، لاش��تور و مرمریت 
طوس��ی جایگاه و فروش خوبی در بازارهای صادراتی دارند با 
این حال معدنکاران کشور توانایی آن را دارند که ده ها سنگ 
تزئینی دیگر را نیز برند کنند و با ش��رایط خوب در بازارهای 

صادراتی عرضه کنند و به فروش برسانند.

در فرآوری فلزات پایه مشکلی نداریم
درگفتوگوی»روزگارمعدن«بامدیرمرکزتحقیقاتفرآوریموادمعدنیایرانمطرحشد:

منیر حضوری
خبرنگار

جلوگیری از خام فروشی به ویژه در محصولات معدنی یکی 
از سیاس��ت های اصلی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت در 
س��ال جهش تولید اس��ت؛ بر همین اس��اس ایجاد مراکز 
ف��رآوری در ج��وار معادن یا ش��هرک های صنعتی نزدیک 
مع��دن در دس��تور کار قرار گرفت تا بت��وان با تبدیل مواد 
خام معدنی به مواد قاب��ل مصرف در صنعت ارزش افزوده 

بیشتری ایجاد کرد. 
بسیاری از مس��ئولان نیز بر نقش فرآوری مواد معدنی در 

تحقق جهش تولید و رشد اقتصادی تاکید دارند. 
محص��ول نهایی فرآوری صنایع معدنی به صورت عمده فلز 
ب��ا خلوص بالا )مس، طلا، فولاد و...(، ترکیبات ش��یمیایی 
موردنی��از صنایع )کربنات لیتیوم، کربنات پتاس��یم و...( و 

کک یا کانی های صنعتی هستند. 
»روزگار معدن« برای دریافت پاسخ این سوالات که در فرآوری 
 مواد معدنی چه میزان به واردات مواد اولیه و ارز وابس��ته 

هستیم؟
 در فرآوری چه مواد معدنی موفق و در چه موادی ضعیف 
عم��ل کرده ای��م و همچنین موانع توس��عه ف��رآوری مواد 

معدنی چیست؟

بهینه س��ازی صنعت س��نگ تزئینی از جمله 
ضرورت هایی اس��ت ک��ه برای توس��عه صنعت 
سنگ باید مدنظر مسئولان و فعالان این حوزه 

قرار گیرد. 
در راس��تای تحق��ق ای��ن مهم نی��ز اقدامات 
متفاوت��ی در بخش ه��ای مختل��ف زنجیره این 
صنع��ت ص��ورت گرفت��ه و اج��رای اقدام��ات 
بس��یاری نیز امکان پذیر اس��ت؛ به ط��ور مثال 
در بخ��ش اکتش��اف می ت��وان به اس��تفاده از 
روش های سیس��تماتیک حفاری »مغزه گیری« 
اش��اره  »س��ینه کار«  بازگش��ایی  از   قب��ل 

کرد.
 در بخش استخراج نیز می توان از تجهیزات، 
ماشین آلات و روش های نوین از قبیل جرثقیل 
بهره برد و از روش های زیرزمینی استفاده کرد 
ک��ه در نهایت موجب افزای��ش میزان و کیفیت 

کوپ تولیدی می شود. 
در بخش فرآوری نیز اس��تفاده از تجهیزات نو 
با فناوری روز می تواند موجب افزایش کیفیت و 

پلاک دهی بیشتر سنگ شود.
 فرام��وش نکنی��م ک��ه در تمام��ی بخش ها، 
تربیت نیروی انسانی متخصص از جمله تربیت 
تکنس��ین مورد نیاز در مع��ادن و کارخانه های 
ف��رآوری می تواند زمینه بهینه س��ازی تولید را 

فراهم کند.
 س��ازمان ایمی��درو نی��ز در راس��تای تحقق 
ای��ن اهداف و حمایت از فع��الان این حوزه، در 
مراحل مختلف ش��امل اکتش��اف، اس��تخراج و 
فرآوری از طریق صندوق بیمه س��رمایه گذاری 
اعط��ای  ب��ه  نس��بت  معدن��ی  فعالیت ه��ای 
 تس��هیلات ب��ه بخش خصوص��ی اق��دام کرده 

است.
 همچنین این س��ازمان در راس��تای تسهیل 
ص��ادرات س��نگ های تزئینی در ح��ال فراهم 
کردن ش��رایط همکاری ش��رکت های خارجی 
زیرمجموعه ایمیدرو و کنسرس��یوم فعالان این 
بخش اس��ت؛ بنابراین این س��ازمان در توسعه 
صنعت س��نگ های تزئینی نقش تس��هیل گر و 

حمایتی دارد.
 در میان اس��تان های کشور می توان از استان 
اصفهان نام برد که به عنوان یکی از اس��تان های 
برت��ر در زمینه مع��ادن و کارخانه های فرآوری 
س��نگ های تزئینی مطرح اس��ت. برای سرعت 
بخشیدن به اجرای برنامه های تولید و صادرات، 
مقرر شد کنسرسیوم سنگ های تزئینی در این 

استان تشکیل شود. 
س��ازمان ایمیدرو برای توس��عه هرچه بیشتر 
ص��ادرات س��نگ های تزئین��ی ب��ا هم��کاری 
ش��رکت های خارجی زیرمجموعه خود، شرایط 
تس��هیل صادرات را ب��رای فع��الان این بخش 
فراه��م می س��ازد؛ بنابرای��ن به عن��وان پایلوت 
جلساتی در این زمینه با اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کش��اورزی اصفهان تش��کیل و مراحل 
 اولی��ه و م��دل اج��رای این موضوع مش��خص 

شده است.
برای فعال کردن مع��ادن غیرفعال در بخش 
سنگ های تزئینی نیز اقدامات مختلفی می توان 

انجام داد. 
بخش��ی از این اقدامات ش��امل تس��هیل در 
مق��ررات از جمل��ه اس��تمهال حق��وق دولتی، 
محاس��به حق��وق دولتی براس��اس اس��تخراج 
واقعی معادن سنگ تزئینی و همچنین کاهش 
عوارض ص��ادرات س��نگ های تزئینی به منظور 
افزی��ش توان رقابتی این بخ��ش برای صادرات 

محصول است.
 لازم به ذکر است که تاکنون سازمان ایمیدرو 
تسهیلاتی برای تولید و صادرات این نوع معادن 
در راستای طرح فعال سازی معادن کوچک ارائه 

داده است. 
راس��تای  در  س��ازمان  ای��ن  همچنی��ن 
برنامه ریزی های صورت گرفت��ه به دنبال فراهم 
کردن زمینه برندس��ازی و معرفی هرچه بیشتر 
تولی��دات س��نگ های تزئین��ی در کش��ورهای 
دیگر اس��ت و این مهم را به عن��وان یکی دیگر 
از فعالیت های در دس��ت اقدام به منظور توسعه 
بازاریاب��ی، ص��ادرات و در نتیج��ه فعال س��ازی 
معادن س��نگ تزئینی کش��ور مورد توجه قرار 

داده است.

یادداشت

 عباس نعیمی
 عضو هیات عامل و قائم مقام ایمیدرو

 بهینه سازی فرآیند
 تولید سنگ تزئینی

گفت وگو

با مجید وفایی فرد، مدیر مرکز تحقیقات فرآوری 
م��واد معدنی ایران گفت وگ��و کرده که در ادامه 

می خوانید.
آی�ا مواد اولیه مورد نی�از فرآوری مواد  �

معدنی را وارد می کنی�م و در این زمینه به 
ارز وابس�ته هس�تیم یا مواد موردنظر برای 
ف�رآوری و تولید محص�ول نهایی در داخل 

تولید می شوند؟
م��واد اولیه به منظ��ور فرآوری م��واد معدنی در 
داخل کش��ور موجود اس��ت؛ بنابراین در تامین 
آن به ارز وابسته نیستیم و می توان گفت عمده 
فرآوری م��واد معدنی بدون هیچ وابس��تگی به 

خارج، در داخل کشور انجام می شود. 
البته ب��ه اجرای ای��ن روند انتقادات��ی هم وارد 
اس��ت که چرا برخی مواد معدنی به شکل خام 
صادرمی ش��ود و ب��رای ایجاد ارزش اف��زوده در 
آنه��ا اقدامی صورت نمی گی��رد که این مهم باید 

موردتوجه قرار گیرد.
 اهمیت ف�رآوری مواد معدنی را در چه  �

مواردی می دانید؟
تمام تاکیداتی که بر رشد ارزش افزوده می شود 
خود را در بحث رش��د فرآوری نش��ان می دهد. 
همانطور که می دانی��د توجه به فرآوری موجب 
می ش��ود ارزش ماده خام چندین برابر افزایش 
پیدا کند. هر مرحله از پردازش��ی که روی ماده 

معدنی انجام می شود، نسبتی از ارزش 
اف��زوده  در آن م��اده ایج��اد می کند. 
وقت��ی ماده خام معدن��ی فرآوری و به 
کنس��انتره و ش��مش تبدیل شود، در 
صنای��ع مختلف م��ورد اس��تفاده قرار 
می گی��رد و تنوع مص��رف آن چندین 

برابر می شود.
در فرآوری چه مواد معدنی خوب پیش  �

رفته ایم و در چه حوزه ای موفق نبوده ایم؟
در ف��رآوری مواد معدن��ی و فلزات پایه همچون 
س��رب و روی، مس و آهن شرایط خوبی داریم 
و توانس��ته ایم به خوبی پیش برویم. به این شکل 
که ماده معدنی را به کنس��انتره و شمش تبدیل 

کرده ایم. 
البته هرچند در فلزات پایه مش��کلی نداریم و از 
نظر فنی و فناوری ضعیف نیستیم اما جا دارد در 
این بخش بیش��تر رشد کنیم. در فرآوری فلزات 
اس��تراتژیک یا عناصر های تک موفق نبوده ایم.  
عناصر نادر خاکی، لیتی��وم و ژِرمانیوم به عنوان 
عناصر های تک و اس��تراتژیک شناخته می شوند 
که امروز در کش��ور ما متاسفانه عیار آنها بسیار 
پایی��ن و در ح��د ppm اس��ت، ای��ن در حالی 
اس��ت که فرآوری و اس��تحصال آنها درآمدزایی 
خوبی برای کشور خواهد داشت. در زمینه رشد 
فناوری فلزات استراتژیک کار چندانی در کشور 

ص��ورت نگرفت��ه اس��ت.  البته چند 
وقتی اس��ت که س��ازمان ایمیدرو در 
موضوع عناصر ن��ادر خاکی پیش قدم 
ش��ده و طرح هایی را نیز به سرانجام 
تحقیق��ات  مرک��ز  اس��ت.  رس��انده 
ف��رآوری مواد معدنی ای��ران نیز بعد 
از بررس��ی های ۴س��اله خود موضوع استحصال 
عناص��ر ن��ادر را مورد توج��ه جدی ق��رار داد. 
بهمن س��ال گذش��ته با حضور رئیس جمهوری 
و مس��ئولان مربوط��ه بخ��ش پایل��وت صنعتی 
ب��رای توس��عه عناص��ر نادرخاکی افتتاح ش��د. 
امروز بررس��ی در س��ایر موارد مطرح اس��ت تا 
 بتوانی��م در ف��رآوری فلزات اس��تراتژیک پیش 

برویم.
چرا تاکنون اقدامی برای رش�د آنها در  �

کشور صورت نگرفته است؟
اینطور نیس��ت که تاکنون کاری صورت نگرفته 
باش��د؛ به طور مثال در مرکز تحقیقات فرآوری 
م��واد معدنی ایران مطالع��ات تحقیقاتی را آغاز 
کرده ای��م اما از آنجای��ی  که ای��ن کاررهزینه بر 
اس��ت و مرکز بودجه کافی را ندارد، نتوانسته ایم 
کار چندان��ی را پی��ش ببری��م.  در حال  حاضر 
س��ازمان ایمیدرو به دنبال جذب س��رمایه گذار 
اس��ت تا به این دس��ته از عناص��ر معدنی توجه 
بیش��تری ش��ود.  نکته مهم این اس��ت که تنها 

بح��ث عناصر ن��ادر خاکی نیس��ت، بلکه عناصر 
دیگ��ری مث��ل نادی��وم، ژِرمنی��وم و لیبیوم هم 
وج��ود دارند که باید بیش��تر م��ورد توجه قرار 
گیرن��د.  در ای��ن زمینه لازم اس��ت هزینه های 
تحقیقاتی از طرف ایمیدرو، ش��رکت های بزرگ 
معدن��ی، خصولتی ها و بخ��ش خصوصی تامین 
و بودج��ه ای ب��رای آن در نظ��ر گرفت��ه ش��ود. 
فرام��وش نکنید که ما تنها یک مرکز تحقیقاتی 
هس��تیم که باید هزینه های آن تامین ش��ود تا 
 بتواند به توس��عه فرآوری در بخش معدن کمک 
کن��د.  البت��ه برخ��ی عناص��ر از جمل��ه نادیوم 
موردتوجه ش��رکت های ب��زرگ معدنی از جمله 
ف��ولاد مبارکه قرار گرفته و آنها به تازگی س��عی 
کرده ان��د حمایت های مالی داش��ته باش��ند؛ از 
همین رو مدتی است که در مرکز تحقیقات، کار 

مشترکی را با آنها آغاز کرده ایم. 
باور داریم باتوجه به امکاناتی که در مرکز وجود 
دارد می توانیم به مجموعه های مختلف ش��امل 
بخش خصوصی و دولتی ب��رای ارتقای فرآوری 

کمک کنیم.
مطالعات ف�رآوری عناصر ن�ادر خاکی  �

امروز در چه مرحله ای قرار دارد؟
در مرک��ز تحقیقات فرآوری م��واد معدنی ایران 
حدود ۴ س��ال زمان ب��رای مطالع��ات فرآوری 
عناص��ر ن��ادر خاکی صرف ش��د. حاص��ل این 

مطالعات و تلاش ها، دس��تیابی ب��ه دانش فنی 
تولی��د عناص��ر ن��ادر خاک��ی از کانس��نگ آن، 
جدای��ش و تولی��د گروه عناصر نادر س��نگین و 
س��بک از یکدیگر و تولید س��ایر م��واد از جمله 
اکس��ید تیتانیوم بوده اس��ت. نتای��ج این پروژه 
حاصل زحمات متخصصان و کارشناس��ان بوده 
که با کار گروهی محقق ش��ده و دستاورد آن در 
زمستان سال گذشته با حضور مسئولان مربوطه 

رونمایی شد.
اولویت ه�ای مرکز تحقیقات در س�ال  �

جهش تولید چه مواردی است؟
جه��ش  س��ال  در  مرک��ز  ای��ن  اولویت ه��ای 
تولی��د تمرکز بر توس��عه خدم��ات تخصصی و 
آزمایش��گاهی در ح��وزه فرآوری م��واد معدنی 
ش��امل آنالی��ز، تس��ت های ف��رآوری و پایلوت، 
توس��عه پای��دار در بخش مع��دن و فعالیت های 
پژوهش ه��ای  توس��عه  و  زیس��ت محیطی 
کارب��ردی و فن��اوری در بخ��ش معدن اس��ت. 
به طور مث��ال در بحث ارزیابی زیس��ت محیطی 
پروژه ه��ای مع��دن و بازف��رآوری پس��ماندها و 
 باطله ه��ا چندی��ن پ��روژه خوب تعریف ش��ده 
اس��ت. همچنین چندین تفاهمنام��ه در زمینه 
بازفرآوری پسماندها به امضا رسیده که منجر به 
 انعقاد قرارداد با مجموعه های بزرگ فولادی کشور 

شده است.
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ف��ولاد  ش��رکت  بهره ب��رداری  مع��اون 
هرم��زگان گفت: ش��رکت ف��ولاد هرمزگان 
توانس��ت در آبان ماه می��زان ۱۳۸۲۲۶ تن 
تخت��ال را تولی��د و رکورد ه��ای جدی��دی 
در تولی��د روزان��ه و ماهیانه تولی��د تختال 
تخلی��ه  ذوب ه��ای  تع��داد  همچنی��ن  و 

 ش��ده و ریخته گ��ری ش��ده روزان��ه و ماهان��ه ثب��ت 
کرد.

به گ��زارش رواب��ط عمومی فولاد هرمزگان، س��ید 
اصغ��ر مدن��ی گفت: دس��تیابی ف��ولاد م��ردان فولاد 
هرمزگان ب��ه رکورد تولید آن هم ب��ه فاصله کمتر از 
دوم��اه از رکورد قبلی، نش��ان از عزم راس��خ آنان در 
رس��یدن به رکوردی جدید در تولید س��الیانه و ثبت 
 موفقیتی دیگر در این ش��رکت همزمان با سال جهش 

تولید است.
وی گفت: ش��رکت فولاد هرمزگان توانست در آبان 
ماه با تولید ۱۳۸۲۲۶ تن تختال و پس از تنها دو ماه 

رکورد جدیدی را ثبت کرد.
 مدنی با اش��اره ب��ه اینکه رک��ورد تولی��د ماهیانه 
تختال ف��ولاد هرمزگان در آبان م��اه تنها رکورد این 
ش��رکت نبود گفت: در آبان ماه ۸ رکورد جدید شامل 
رک��ورد تولید ماهان��ه و روزانه تولید تخت��ال، رکورد 
تعداد ذوب تخلیه ش��ده روزانه و ماهانه، رکورد تعداد 

ذوب ریخته گ��ری ش��ده روزان��ه و ماهان��ه 
و دو رک��ورد تع��داد ذوب تخلیه ش��ده در 
کوره های ش��ماره ۱ و ۲ در فولاد هرمزگان 
ب��ه ثبت رس��ید ک��ه ثب��ت همزم��ان این 
 رکوردها برای فولاد هرم��زگان غرورآفرین 

است.
  وی تصریح کرد این رکوردها در حالی ثبت شده که 
نام فولاد هرمزگان در لیست تحریم های ظالمانه امریکا 
قرار گرفته است و با همه گیری ویروس کرونا در جهش 
 س��وم خود محدودیت ها در سطح ش��رکت همچنان 

ادامه دارد. 
وی اظه��ار ک��رد: ت��داوم و جهش تولی��د در فولاد 
هرم��زگان همزمان ب��ا تحریم های ظالمانه و ش��یوع 
ویروس کرونا نشان از آمادگی کامل فولاد هرمزگان در 
 شرایط بحرانی و تعهد به صنایع داخلی در تامین نیاز 

آنها دارد.
 مع��اون بهره ب��رداری ش��رکت ف��ولاد هرم��زگان 
مدن��ی دلایل عم��ده و مهمی را که س��بب ثبت این 
رکورد ش��د میزان پاور آن تایم کوره ها دانس��ت که با 
اج��رای پروژه بهبود این زمان ب��ه میزان قابل توجهی 
 نس��بت ب��ه ه��دف تعیی��ن ش��ده کاه��ش داش��ته 

است.
 وی همچنی��ن آم��اده ب��کاری و تزری��ق م��داوم 

گرافی��ت، یکنواختی آنالیزش��یمیایی آهن اس��فنجی 
و افزای��ش متالیزاس��یون و کربن اضاف��ی آن، رعایت 
و  آه��ک  از جمل��ه  مصرف��ی  م��واد  اس��تانداردهای 
دولومیت، بازنگری و اجرای دس��تورالعمل های کاری 
 و بهره ب��رداری را دلایل مهم دیگ��ر تحقق این رکورد 

دانست.
 مدن��ی می��زان تولی��د اس��ب از ابت��دای س��ال تا 
کن��ون را ۹۵۷۷۹۴ ت��ن عن��وان و اب��راز امی��دواری 
ک��رد نم��ودار تولی��د همچ��ون س��ال های گذش��ته 
 صعودی امس��ال نی��ز رک��ورد تولید س��الیانه محقق 

شود.
 معاون بهره برداری ش��رکت فولاد هرمزگان افزایش 
کیفی��ت و کمی��ت تولی��د تختال و تحوی��ل به موقع 
محص��ول در کنار توس��عه بومی س��ازی و حمایت از 
تولیدات کیفی داخلی و ارتقای زیرس��اخت ها و تامین 
نیاز تخت��ال صنایع پایین دس��تی ب��ا افزایش فروش 
داخلی را از سیاس��ت های این ش��رکت عنوان کرد و 
گفت: در راس��تای تحقق شعار جهش تولید، با تدوین 
ه��دف » افزایش کمیت و کیفی��ت و تحویل به موقع 
محصولات« در نقش��ه استراتژی ش��رکت و با رویکرد 
کاه��ش هزینه های تولید، افزایش بهره وری و راندمان 
 تولید، مصمم هستیم به ظرفیت اسمی سالیانه کارخانه 

برسیم.

عض��و کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن مجل��س می گوی��د 
تولیدکنندگان س��یمان نباید نرخ محصولات خود را بی ضابطه 
افزایش دهند زیرا تولید سیمان ارزبری خاصی نداشته و انرژی 
موردنیاز فرآیند تولید ریالی اس��ت. به گزارش خانه ملت، لطف 
اله س��یاه کل��ی درباره گرانی س��یمان، گف��ت: تولیدکنندگان 
س��یمان نباید نرخ محصولات خود را بی ضابطه افزایش دهند 
و تنها افزایش قیمتی که متناس��ب با رش��د هزینه های تولید 
باش��د، قابل قبول اس��ت. نماینده مردم قزوین و آبیک و البرز 

در مجلس ش��ورای اسلامی افزود: نه تنها تولید سیمان ارزبری 
ندارد بلکه انرژی موردنیاز فرآیند تولید نیز ریالی بوده و از گاز، 
آب و برق ارزان نرخ اس��تفاده ش��ده و دستمزد کارگران ریالی 
اس��ت و از آنجایی که س��یمان یکی از اساسی ترین محصولات 
موردنیاز ساختمان سازی است، وزرات صنعت، معدن و تجارت 
باید نس��بت به آن با حساس��یت تصمیم گیری کند تا موجب 
افزای��ش نرخ در س��ایر حوزه ها نش��ود. این نماین��ده مردم در 
مجل��س یازدهم درب��اره گلایه برخی صادرکنندگان س��یمان 

درباره الزام بانک مرکزی به بازگش��ت ارز صادراتی، اضافه کرد: 
در ش��رایط کنونی که کش��ور در تحریم به سر می برد و منابع 
ارزی از صادرات غیرنفتی تامین می ش��ود، صادرکنندگان باید 
سود حاصل از صادرات را به کشور بازگردانند. عضو کمیسیون 
صنای��ع و معادن تصریح کرد: از آنجایی که مواد اولیه موردنیاز 
تولید س��یمان از داخل تامین شده و انرژی نیز ریالی محاسبه 
می ش��ود، صادرکنندگان س��یمان باید ارز به دست آمده را در 

سامانه نیما عرضه کنند تا منافع آن به مردم برسد.

گندل��ه  تولی��د  مجم��وع 
در  بزرگ کش��ور  ش��رکت های 
۷ ماهه امس��ال نسبت به مدت 
مشابه س��ال گذشته، ۱۵ درصد 

افزایش یافت.
روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
ب��زرگ  ۷ش��رکت  ایمی��درو، 
گندله س��از از ابتدای فروردین 

ت��ا پایان مه��ر، ۱۸ میلیون و ۶ ه��زار و ۳۰۷ تن محصول تولی��د کردند. این 
 رق��م در مدت مش��ابه س��ال گذش��ته، ۱۵ میلی��ون و ۶۸۹ ه��زار و ۳۶۵ تن 

بود. 
از ای��ن میزان، ش��رکت های »گل گه��ر« ۷ میلیون و ۳۸۲ ه��زار و ۱۱۵تن، 
»توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه« ۳ میلیون و ۸۹۹هزار و ۵۱۲ تن، 
»چادرملو« ۲ میلیون و ۱۸۰ هزار و ۹۰۸ تن، »اپال پارس��یان س��نگان« یک 
میلیون و ۹۲۲ هزار و ۲۶۷ تن، »صنایع معدنی فولاد س��نگان« یک میلیون و 
۶۵۰ هزار و ۴۱۶ تن، »س��ناباد« ۷۰۶ هزار و ۹۵۸ تن و »صبانور« ۲۶۴ هزار 
و ۱۳۱ تن بود. برنامه تولید شرکت های مذکور در ۷ ماهه امسال، ۱۷ میلیون 
و ۵۶۰ هزار و ۸۴۷تن بود حاکی از افزایش ۳درصدی تولید نس��بت به برنامه 

بوده است.
 ۷ ش��رکت بزرگ گندله س��از از ابتدای فروردین تا پای��ان مهر، ۹ میلیون و 
۷۱۶ هزار و ۶۵۰ تن محصول به ش��رکت ها ارس��ال کردند که نسبت به برنامه 

)۹میلیون و ۵۱۵ هزار و ۹۹۷ تن(، ۲ درصد رشد نشان می دهد.

دومین رکورد تولید ماهانه در فولاد هرمزگان

تولید کنندگان نباید نرخ سیمان را بی ضابطه افزایش دهند

 افزایش 15 درصدی
 تولید گندله شرکت های بزرگ 
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گروهمعدن

مدیرعام��ل ذوب آهن اصفهان ضمن تش��ریح 
تاثی��رات بح��ران کرون��ا بر عملک��رد ذوب آهن 
اصفه��ان و اقدام��ات انج��ام ش��ده در این باره، 
قراردادهای منعقد ش��ده برای فروش ریل ملی 
و راهکاره��ای تداوم بومی س��ازی این محصول 
اس��تراتژیک را تش��ریح کرد و از امیدواری ها به 
نیمه دوم س��ال ب��رای تحقق اه��داف صادرات 
۵۰درصدی تولید در این مجموعه سخن گفت. 
به گزارش چیلان، منصور یزدی زاده، همچنین 
خبرهای خوش��ی هم برای سهامداران »ذوب« 

داد که در ادامه گفت وگو می خوانید: 
کرون�اچ�هتأثیریب�ررون�دتولیدو�

صادراتداشتهاست؟
کرون��ا یک بحث جهان ش��مول اس��ت و اگر 
فردی بگوید کرونا تأثیری روی کار من نگذاشته 
ب��ه نظر من گزافه گویی اس��ت. ای��ن موضوع بر 
ذوب آهن اصفهان نیز همانند سایر شرکت های 
دنیا تأثیر گذاش��ته اما مهم این است که بتوان 

عملکرد را تا حد امکان حفظ کرد.
تعداد ۱۴۰۰۰ نفر نیروی کار مستقیم و حدود 
۳۰۰۰ نف��ر نیز ب��ه صورت پیمان��کاری در این 
کارخانه فعالیت دارند که طبیعتا وسعت زیادی 
را از لحاظ تردد روزان��ه می طلبد و هزینه هایی 

را در بر دارد.
 ب��ا توج��ه ب��ه اینک��ه ذوب آهن اصفه��ان از 
بیمارس��تان نی��ز برخوردار اس��ت و ع��لاوه بر 
رسیدگی به پرس��نل کارخانه که کم و بیش به 
این ویروس مبتلا شدند، باید کل منطقه را هم 
در چارچوب مس��ئولیت اجتماعی خود پوشش 
ده��د، در نتیج��ه هزینه ها و بار مالی س��نگین 

دیگری هم اضافه می شود.
اما حفظ س��لامتی پرس��نل به عنوان سرمایه 
اجتماعی برای ما بس��یار مهم است لذا با توجه 
ب��ه تمهی��دات صورت گرفت��ه اقدامات��ی نظیر 
ضدعفونی وگندزدایی اتوبوس ها، غربالگری های 
روزانه، ضدعفونی کارگاه ها، جلوگیری از تجمع 
کارگران در تعمیرات کارگاهی، تغییر ساعت ها 
و نحوه ارائه س��رویس در رستوران ها، ارائه کلیه 
ملزومات بهداش��تی به پرس��نل و رعایت کلیه 
پروتکل های بهداشتی در این مجموعه صنعتی 
انجام گرفته اس��ت که در نتیج��ه این اقدامات 
خوش��بختانه در این چند ماه، مورد فوتی ناشی 

از بیماری کرونا نداشتیم.
بحرانکرونادراینمدتچهتاثیریبر�

فروشداخلیداشتهاست؟
همزمان با بحث کرونا، تحولات اقتصادی نیز 
در کشور ما اتفاق افتاد و تغییر ارزش پول ملی 
کشور، تأثیراتی در بازار در جهت افزایش تقاضا 
داش��ت که اث��رات منفی کرون��ا را خنثی کرد. 
اما در بازارهای صادراتی در نخس��تین روزهای 
درگی��ری با وی��روس کرونا ک��ه کل دنیا از این 
موضوع ش��وکه شدند، تا حدی بر روی صادرات 
ذوب آهن تأثیر منفی داشت و در ادامه به دلیل 

اعمال محدودیت ها در کش��ورهای دور دس��ت 
مانن��د چین، اندونزی و مالزی که طرف تجاری 
ما بودند، بالطبع صادرات ش��رکت از این مسئله 

تاثیر پذیرفت.
به طور کلی می توان گفت شیوع این ویروس 
تأثیر عمده ای بر عملکرد صادراتی ما نگذاش��ت 
و اگر بخواهی��م یک عدد میانگین ماهانه ۹۰ تا 
۱۰۰ هزار تن برای صادرات در نظر بگیریم، در 
۲ماه اول س��ال نزدیک به ۵۰ هزار تن صادرات 
داشتیم که همچنان به دنبال این هستیم تا در 
ادامه کار به دلیل برداش��ته شدن محدودیت ها 
و ب��ا رعای��ت پروتکل های بهداش��تی، مراودات 
تج��اری لازم را انجام دهی��م و کاهش صادرات 

در ۲ماه ابتدای سال را جبران کنیم.
چ�ه� ص�ادرات توس�عه خص�وص در

برنامههاییدارید؟
پیش بینی ما این اس��ت که بتوانیم ۵۰ درصد 
از تولید شرکت را صادر کنیم. در سال گذشته تا 
حدودی چنین اتفاقی رخ داد. رویکردی که در 
صادرات داریم این اس��ت که بتوانیم محصولات 
ب��ا ارزش افزوده بالاتر مانند ریل صادر کنیم. نام 
ذوب آهن اصفهان نیز در لیست تحریمی دشمن 
قرار گرفته اس��ت و این موضوع محدودیت هایی 
را ب��رای ما ایج��اد می کند یعنی اگ��ر بخواهیم 
محص��ول نهایی صادر کنیم، ب��ا توجه به اینکه 
روی محصول لوگو و نام آن حک می ش��ود قابل 
ردیابی اس��ت ول��ی تمام تلاش��مان را خواهیم 
 ک��رد ک��ه بتوانیم راه��کاری برای این مس��ئله 

پیدا کنیم.
درخص�وصریلتولیدش�دهتوس�ط�

ذوبآهناصفه�انوقرارداده�ایمنعقد
شدههملطفاتوضیحدهید.

درحال حاض��ر ماهیان��ه بین ۵ ت��ن تا ۷ هزار 
تن ری��ل در کارخانه ذوب آه��ن اصفهان تولید 
می ش��ود و بس��ته به تقاضای مش��تری ارسال 

می گ��ردد. قراردادهای��ی با ش��رکت س��اخت و 
توس��عه زیربناهای حمل ونقل کش��ور و قرارگاه 
س��ازندگی خاتم الانبیاء داری��م که در ۴ محور 
مختلف در سراسر کش��ور، ریل استاندارد مورد 
اس��تفاده قرار می گیرد از جمله مسیر چابهار به 
زاهدان که یکی از خطوط بس��یار اس��تراتژیک 
در توسعه خطوط ریلی کشور است و همچنین 
در غرب کش��ور مس��یر میانه- اردبی��ل، تبریز- 
بس��تان آباد و همدان –س��نندج. به تازگی هم 
پروانه اس��تاندارد ملی ریل در کشور تدوین شد 
که موفق به اخذ آن شدیم و با حضور مسئولان 

سازمان ملی استاندارد به ذوب  آهن اعطا شد.
تجربه ثاب��ت کرده ه��ر دوره ای که تحریم ها 
طولان��ی ش��ده توانس��تیم ب��ه یک دس��تاورد 
برس��یم و بعد از اینکه آن تحریم برداشته شد، 
س��رمایه گذاری که در داخل انجام ش��ده کنار 
گذاشته می شود و فضا برای کشورهای خارجی 
باز می ش��ود. به نظر ش��ما اگر تحریم های فعلی 
برداشته ش��ود دوباره این اتفاق مثلا برای ریل 

ذوب آهن می افتد یا خیر؟
ب��ه اعتق��اد بن��ده ای��ن مقول��ه ب��ه ۲ مولفه 
برمی گ��ردد. اولا ش��رکتی مانن��د ذوب آهن که 
ری��ل تولی��د می کن��د تا چ��ه ان��دازه می تواند 
از نظ��ر چابک��ی و تأمی��ن انتظارات مش��تری 
به ش��کلی عمل کند ک��ه حتی اگ��ر تحریم ها 
برداش��ته ش��ود و با قیمت های پایین تر بتوانند 
آن را وارد کنن��د، طرف مقاب��ل ترجیح دهد از 
داخ��ل کش��ور محصول را تهیه کن��د. پس این 
 برمی گ��ردد به خود تولید کنن��ده داخلی که ما 
سعی می کنیم رضایت مش��تری را جلب کنیم 
 تا اگر به چنین فضایی برگش��تیم شاهد چنین 

اتفاقی نباشیم.
ثانی��ا به وزارت صنعت، معدن و تجارت یعنی 
دولت هم مربوط اس��ت که در این زمینه چقدر 
می خواه��د از س��رمایه داخل��ی حمای��ت کند. 

زمانی که ریل اس��تاندارد تولید می ش��ود، باید 
واردات ای��ن محص��ول ممنوع ش��ود و من فکر 
می کنم چنین بحثی در حال انجام اس��ت. ما به 
خریداران ریل و مصرف کنندگان حق می دهیم 
ک��ه نگرانی تأمی��ن ریل در ص��ورت ممنوعیت 
واردات را داش��ته باش��ند. در ای��ن زمینه تمام 
ت��لاش خ��ود را می کنیم ک��ه از نظ��ر چابکی، 
تحویل ب��ه موقع و نرخ ش��رایط خوبی را برای 
مشتری فراهم کنیم. بنابراین این دو مورد لازم 

و ملزوم یکدیگر هستند.
پیشبین�یش�مادرزمین�هتولی�دو�

صادراتدر6ماههدومچیست؟
ب��ه نظر من روند تولید بهتر خواهد ش��د زیرا 
فش��ارهای ناش��ی از تحریم را در این یک سال 
گذشته و همچنین ۶ ماه اول سال تجربه کردیم. 
ضم��ن اینکه در اثر کرونا س��ایه ای در بازارهای 
جهانی شاهد بودیم و از طرف دیگر افزایش نرخ 
ارز تأثیرات منفی خود را گذاشت و لذا به اعتقاد 
م��ن کم کم این تع��ادل برقرار می ش��ود و روند 
 تولید ما در ۶ماهه دوم می تواند بهتر از ماه های 

گذشته باشد.
روی�هجدیدصادرات�یوزارتصنعت،�

معدنوتجارتکهمجوزصادراتمنوطبه
رعایتکفعرضهتکلیف�یدربورسکالا

شدهراچگونهارزیابیمیکنید؟
در موضوع کف عرض��ه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت مطالب��ات خ��ود را دارد و ای��ن امر 
زمانی تاثیر مثبت دارد که توس��ط همه واحدها 
رعایت ش��ود. درحال حاض��ر ذوب آهن اصفهان، 
فولاد مبارکه و فولاد خوزس��تان ش��رکت هایی 
هس��تند که ک��ف عرضه ها را رعای��ت می کنند 
ولی متاس��فانه س��ایرین این رعایت را ندارند و 
نتیجه آن ش��ده که کمبود ظاه��ری عرضه در 
 ب��ازار به نظر می رس��د و در نتیجه ب��ازار نگران 

می شود.

نگرانی ب��ازار از کمب��ود کالا و حباب قیمتی 
نش��ات می گیرد ام��ا واقعیت این اس��ت که در 
معاملات ف��ولادی ب��ورس کالا حباب��ی وجود 
ن��دارد، چرا که اولا عرضه به اندازه کافی صورت 
می گی��رد. ثانیا در خصوص حب��اب قیمتی هم 
نگرانی از امکان جایگزینی کالا نقش مهمی در 
ایجاد حباب در بازار دارد که این اثر را با عرضه 
زیادتر می توان مهار کرد. در واقع آن قدر تولید 
وعرضه باید صورت بگی��رد که این نگرانی را از 
بازار بتوان برط��رف کرد. یک بخش هم مربوط 
می ش��ود به نظارت هایی که باید روی عملکرد 
واحدها صورت گیرد. در مجموع ش��اید در بازار 
آزاد حباب داش��ته باش��یم ول��ی در بورس کالا 
اگر حباب منفی نداش��ته باش��یم، حباب مثبت 
نداری��م. بورس کالا هم خود را ملزم می داند که 
قیمتی را که روی تابلو معامله می شود را بتواند 
صحه گذاری کن��د و صحه گذاری آن قابل دفاع 

باشد.
مس��ئله مورد تاکی��د وزارت صنعت، معدن و 
تجارت هم عرضه محصولات فولادی در بورس 
کالا و پرهی��ز از فروش در بازار آزاد اس��ت. لذا 
ب��ا وجود عرضه کافی و متناس��ب با نیاز واقعی 
که درحال حاضر در بورس کالا انجام می ش��ود، 
ام��ا برای خنثی کردن عطش مجازی و تقاضای 
صوری که در بازار هست، باید سایر واحدها هم 
به میدان بیایند تا با فرمول افزایش عرضه بتوان 

این مسئله را حل کرد.
لذا اگر همه ش��رکت ها محصولات شان را در 
بورس کالا عرض��ه کنند، دولت ه��م اطمینان 
خاط��ر پیدا می کن��د و دیگر دلیلی ن��دارد که 
ص��ادرات را به رعایت کف عرض��ه گره بزند. در 
چنین شرایطی دلیلی بر دخالت دولت نیست و 
این امر به عهده سازوکار بورس گذاشته می شود 
که بازار را بر اس��اس اصول عرضه و تقاضا اداره 
کن��د و به جل��و پیش رود. در چنین ش��رایطی 
قیمت ه��ا هم متأث��ر از یکس��ری مولفه ها نظیر 
نوسان نرخ ارز و نرخ های جهانی و تورم انتظاری 

به طور منطقی شکل می گیرد.
آیاخبرخوش�یبرایس�هامدارانتان�

دارید؟
اطلاع��ات و اخبار ما از طریق کدال منتش��ر 
می ش��ود. در مدت اخیر تمدی��د واگذاری یک 
میلیون و ۷۵۰ هزار تن سنگ آهن به ذوب آهن 
مصوب ش��د ک��ه خبر بس��یار خوبی ب��ود ولی 
متاس��فانه ش��اید در بدترین زمان ممکن یعنی 

زمان اصلاح قیمت ها منتشر شد. 
ما هم نمی توانس��تیم این خب��ر را نگهداریم 
چراکه اگر به نحوی افش��ا می شد، برای عملکرد 
مدیریتی ش��رکت درست نبود اما به هر صورت 
خبر خوبی بود که سهامداران حرفه ای ما ارزش 

آن را درک می کنند. 
بح��ث راه اندازی ک��وره بلند ش��ماره یک نیز 
می تواند برای س��هامداران خبر خوبی باشد که 
پس از ط��ی مراحل گ��رم کردن آن، انش��االله 
ذوب آهن با هر ۳ کوره خود تولید خواهد کرد.

برنامه ذوب آهن برای صادرات 

از سرگیری تولید در 
کارخانه سیمان دشتستان 
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
بوش��هر گفت: با پای��ان یافتن تعمیرات س��الانه 
کارخانه سیمان دشتس��تان، این واحد وارد مدار 

تولید شد.
به گزارش س��یمان خبر، سید حسین حسینی 
افزود: با از س��رگیری فعالیت کارخانه دشتستان 
روزانه ۳ هزار تن سیمان به ظرفیت تولید استان 
بوشهر افزوده ش��د و با این روند پیش بینی شده 
نیاز تمامی بخش ها در این زمینه به زودی تامین 

شود.
وی بیان کرد: در اس��تان بوشهر ماهانه افزون 
بر ۱۱ هزار تن سیمان تولید می شود که در یک 
ماه اخیر به دلیل تعمیر اساس��ی کارخانه سیمان 
دشتستان بازار داخلی این استان با کمبود مواجه 

شد.
حس��ینی بیان ک��رد: اس��تان بوش��هر دارای 
۳کارخانه س��یمان ش��امل س��اروج کنگان، مند 
دش��تی و س��یمان دشتس��تان اس��ت که بخش 
عمده ای از تولید این محص��ولات به بازار عرضه 
و تا زمان تامین نشدن نیاز کامل این استان قادر 

به صادرات نیستند.
وی افزود: با تاکید اس��تاندار بوش��هر چنانچه 
کارخانه های تولید س��یمان این اس��تان صادرات 
را به تامین نیاز اس��تان ترجیح دهند با همراهی 
گم��رک و اداره کل بن��ادر و دریانوردی اس��تان 

بوشهر از صادرات آنها ممانعت می شود.
حس��ینی گفت: در ۷ ماه امس��ال ۷.۹ میلیون 
تن س��یمان و کلینکر از کش��ور صادر شده که از 
این میزان ۱.۹ تن آن مربوط به تولیدات اس��تان 

بوشهر است.
تعمیرات اساسی کارخانه سیمان دشتستان که 
تامین کننده بخش عمده ای از نیاز استان بوشهر 

و منطقه است از ۲۶ مهرماه امسال آغاز شد.

 توقف صادرات کلینکر 
از بندرگاه خرمشهر 

معاون س��رمایه گذاری و توسعه کسب و  کارهای 
س��ازمان منطق��ه آزاد ارون��د از توق��ف صادرات 
کلینک��ر از بندرگاه خرمش��هر به دلایل زیس��ت 

محیطی خبر داد.
به گزارش س��یمان خبر، سیدعلی موسوی در 
خصوص توقف صادرات کلینکر از بندر خرمشهر 
افزود: تخلیه و بارگیری کلینکر س��یمان در بندر 
خرمشهر س��بب بروز مش��کلات زیست محیطی 
و آلودگی هوا می ش��د که ب��ا اتصال ریل راه آهن 
خرمشهر به شلمچه جهت حمل کالا های فله ای، 
امکان صادرات زمینی کلینکر به عراق فراهم شد.

وی گف��ت: از ای��ن پ��س ص��ادرات کلینکر به 
بن��ادر جنوبی ع��راق از بندر خرمش��هر از طریق 
آبراه اروندرود انجام نخواهد ش��د که این مسئله 
هزینه های حمل ونقل برای صادرکنندگان را نیز 

کاهش خواهد داد.
در ۵ س��ال اخیر که عراق واردات س��یمان را 
ممنوع کرده است بندر خرمشهر به عنوان مسیر 

اصلی کلینکر به عراق فعال شد.  
معاون سرمایه گذاری و توسعه کسب و کار های 
سازمان منطقه آزاد اروند از هدف گذاری صادرات 
۳میلیون تن کلینکر به عراق از منطقه آزاد اروند 

تا پایان امسال خبر داد.
وی افزود: با افتتاح این خط ریلی، برنامه ریزی 
شده تا پایان امسال ۳ میلیون تن کلینکر سیمان 

از منطقه آزاد اروند به عراق صادر شود.
معاون سرمایه گذاری و توسعه کسب و کار های 
س��ازمان منطق��ه آزاد اروند گفت: ایران س��الانه 
۱۲ میلیون ت��ن کلینکر به کش��ور های مختلف 
دنیا صادر می کند که از این میزان، کش��ورعراق 
به عنوان بزرگ ترین و نخس��تین شریک تجاری 
بزرگترین خریدار کلینکر ایران به ش��مار می رود 
که بخش مهمی از کلینک��ر از منطقه آزاد اروند 

صادر خواهد شد.
موس��وی افزود: منطقه آزاد اروند در هفت ماه 
گذش��ته بعد از بندر بوش��هر و بندر امام سومین 
منطق��ه به لحاظ ص��ادرات کلینکر کش��ور بوده 

است.
وی گف��ت: درحال حاض��ر ۳۰ درصد صادرات 
کلینکر کش��ور از طریق منطقه آزاد اروند صورت 

می گیرد.
بر اساس آمار رس��می، در امسال ۸۰۰ میلیون 
دلار کالای غیرنفتی از منطقه آزاد اروند به خارج 

صادر شده است.
بنادر خرمشهر، آبادان و مرز زمینی شلمچه در 

محدوده منطقه آزاد اروند هستند.

اخبار
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در حالی که خبرهای مثبت در مورد س��اخت س��ومین 
واکس��ن مقابل��ه ب��ا کرون��ا و آماره��ای امیدواکنن��ده در 
مورد می��زان تولی��د کارخانجات امریکایی س��بب تقویت 
امی��دواری س��رمایه گذاران ب��ه ترمی��م س��ریع اقتصادی 
ش��ده اس��ت، نرخ طلا امروز ش��اهد کاهش بود به گونه ای 
 ک��ه بهای طلا به کمترین س��طح ۴ ماه گذش��ته رس��یده

است.
ب��ه گزارش تس��نیم، نرخ ه��ر اونس طلا  روزگذش��ته با 
۰.۶۹ درصد کاهش به ۱۸۲۵ دلار و ۲۰ س��نت رسید. روز 
دوش��نبه نرخ طلا با ۲.۲ درصد افت به پایین ترین رقم در 
طی ۴ ماه گذش��ته رس��ید. نرخ فل��ز زرد در معاملات آتی 

روز گذش��ته برای تحویل در فوری��ه ۲۰۲۱ با ۰.۹۱ درصد 
کاه��ش به ۱۸۲۷ دلار و ۳۰ س��نت رس��ید. در حالی که 

مقامات بهداش��تی امریکا ب��رای آغاز واکسیناس��یون ضد 
کرونا تا اواسط ماه دس��امبر آماده می شوند، گفته می شود 
واکس��ن جدید ساخت ش��رکت آس��ترازنکا احتمالا ارزان 
 تر و س��ریعتر از رقبای��ش قابل توزیع عمومی و گس��ترده 

خواهد بود.
آمارهای جدید نش��ان می دهد فعالیت ه��ای تجاری در 
امریکا طی ماه نوامبر سریعترین رشد را در بیش از ۵ سال 
گذش��ته تجربه کرده که ناشی از سریعترین افزایش میزان 
تولید از ماه سپتامبر تاکنون بوده است. این آمارها امید به 

ترمیم سریع اقتصادی را تقویت کرده است.
انتظار می رود ج��و بایدن رئیس جمهوری منتخب امریکا 

جانت یلن رئیس س��ابق فدرال رزرو را به سمت وزیر خزانه 
داری منصوب کند، اقدامی که با اس��تقبال سرمایه گذارانی 
مواجه شده است که تجربه وی را برای ترمیم اقتصاد بحران 

زده امریکا مفید ارزیابی می کنند.
روز دوش��نبه دولت ترامپ رس��ما به بای��دن اجازه داد تا 
فرآین��د انتقال قدرت به تیمش را آغاز کند. این اتفاق پس 
از آن رخ داد که پیروزی نامزد دموکرات در ایالت میشیگان 

تایید شد.
حج��م دارایی های اس  پی دی آر گلد تراس��ت بزرگ ترین 
صندوق سرمایه گذاری در بازار طلا چندی پیش با ۰.۶درصد 

کاهش نسبت به روز جمعه به ۱۲۱۳.۱۷ تن رسید.

قیمت طلا به کمترین سطح 4 ماه گذشته رسید

عناصرنادر خاکی سلاح چین علیه غرب
گروهمعدن

 Horizon Advisory مش��اوره  تحقیقات 
ادعا می کند که چین سلطه خود در بازار عناصر 
کمیاب خاکی را بیش��تر به دلای��ل ژئوپلیتیکی 
ارزیابی می کند ت��ا تجارت، و قصد دارد از منابع 
خاکی کمیاب خود به عنوان سلاحی علیه غرب 

استفاده کند.
به گزارش صنعت کار، امیلی ۲ لابرویر یکی از 
بنیانگذاران Horizon Advisory است، یک 
مش��اوره استراتژیک مستقل مس��تقر در ایالات 
متحده متمرکز ب��ر رقابت ژئوپلیتیک، اقتصادی 
و فناوری، جایی که وی چندین برنامه تحقیقاتی 
در چی��ن را هدای��ت ک��رده اس��ت و ابزاره��ا و 
تکنیک های تجزیه و تحلیل جدید را توسعه داده 
است. دی لا برویر همچنین یکی از اعضای ارشد 
موسس��ه غیرانتفاعی بنیاد دفاع از دموکراسی ها 
با تمرک��ز بر سیاس��ت چین اس��ت. وی درباره 
کارب��رد اصلی این مواد معدنی اظهار کرد: امیلی 
دو لا بروی��ر عنصر نادر خاکی، از جمله س��ریم، 
دیسپروزیم، اربیوم، یوروپیوم و گادولینیوم. مواد 
مه��م و محدود در صنعت مدرن اس��ت که همه 
چی��ز را از آیفون ه��ا و باتری های وس��ایل نقلیه 
الکتریکی گرفته تا دستگاه های تست سریع کرونا 
تأمین می کند. این مشاور افزود: ذخایر شناخته 
ش��ده عناصر کمی��اب خاکی در س��طح جهان 
وج��ود دارد. هر ۲ ای��الات متحده و چین دارای 
موقوفات طبیعی سالم هس��تند، اما امروز چین 

بر مهم ترین عناصر خاکی کمیاب و فرآیندهایی 
 که به طور فعال اس��تخراج و پردازش می شوند، 
تسلط دارد. وی تصریح کرد: گزارش ما دو گروه 
مهم از یافته های جدید را نشان می دهد. نخست، 
منابع چینی در مورد اس��تفاده از تس��لط عناصر 
نادر در برابر ایالات متحده برای اهداف تحریمی 

بح��ث می کنند. پکن این کار را انجام می دهد، یا 
در چارچوب یک اقدام تش��دید آمیز در پاسخ به 
اختلاف��ات ژئوپلیتیکی. به طور گس��ترده تر، از 
آن اس��تفاده خواهد ک��رد. در این گزارش عمق 
برنامه ریزی دولت چی��ن در صنعت عناصر نادر 
خاکی شناسایی شده است. از نظر عمق، چین تا 

زمان��ی که که بخواهد برروی این موضوع تمرکز 
خواهد کرد. نخس��تین پروژه عناصر نادر پکن، و 
برنامه های صنعتی تهیه آن، به سال ۱۹۵۳ برمی 
گ��ردد. عناصر نادر از آن زم��ان کلید برنامه های 
برجسته صنعتی چین بوده اند، از جمله »ساخت 
چین ۲۰۲۵« و تحقیقاتی که برای استانداردهای 

چی��ن انج��ام ش��ده اس��ت. از نظر دامن��ه، جاه 
طلبی های عناصر نادر پکن در سطح بین المللی 
گسترش می یابد. چین فقط نمی خواهد صنعت 
خود را در داخل تقویت و کنترل کند. این کشور 
می خواهد از کنترل صنعت و تأمین عناصر نادر 

خاکی را در کشور های دیگر به دست بگیرد.

 قراضه در اوج
 2سال اخیر

ب��ازار واردات قراضه در ترکی��ه به روند صعودی 
خود ادامه داده و آخرین نرخ برای قراضه س��نگین 
کلاس ۱ و ۲ خلوص ۲۰-۸۰ کمتر از ۴ دلار دیگر 
بالا رفته ۳۳۶.۲۵ دلار هر تن س��ی اف آر شد. نرخ 
به بالاترین سطح خود از ۱۳ نوامبر ۲۰۱۸ تاکنون 

رسیده است.
به گزارش فولاد ایران، در واقع نرخ از اول نوامبر 
تاکن��ون ۴۲.۲۵ دلار ب��الا رفته اس��ت. هنوز هم 
ن��رخ قراضه میل به افزای��ش دارد و برخی فعالان 
بازار وضعیت فعلی را مش��ابه سال ۲۰۱۳ توصیف 
کرده اند که نرخ به۴۰۰ دلار هر تن سی اف آر ترکیه 
رس��یده بود ولی از طرفی کس��ی انتظار افت نرخ 

شدید هم در آینده نزدیک ندارد.

احتیاط خریداران سنگ آهن 
را کمی ارزان کرد

خریداران سنگ آهن در بازار چین کمی محتاط 
تر ش��دند و همین جو بازار، نرخ این ماده اولیه را 
کمی پایین آورد. آخرین ش��اخص نرخ سنگ آهن 
خلوص ۶۲ درصد فاین ۱۲۶.۸ دلار هر تن خشک 
س��ی اف آر چین ش��ده که نس��بت به جمعه اخیر 

۲.۷دلار افت داشته است.
 البته برخی از فع��الان بازار معتقدند هفته های 
آتی نیز تمایل به خرید سنگ آهن مطلوب خواهد 

بود و بازار رونق خواهد داشت.
به گزارش فولاد ایران، پس از آنکه دولت محلی 
تانگش��ان محدودیت های تولید فولاد را برداش��ت 
کارخانه ها ب��ه دنبال افزایش موج��ودی انبارهای 
سنگ آهن افتادند و بازار خود را بالا کشید. انتظار 
م��ی رود این تقاضا ادامه یاب��د چون بازار فولاد نیز 

وضعیت مطلوبی دارد.

اخبار
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رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن استان زنجان با بیان اینکه 
۷۱ معدن در اس��تان زنجان غیرفعال هس��تند، گفت: باید در حوزه 

عناصر معدنی نادر فعالیت گسترده ای انجام شود.
به گزارش تس��نیم، رضا کش��اورزی اظهار کرد: تع��داد اعضای 
حقیقی نظام مهندس��ی کشور ۴۱ هزار نفر اس��ت که از این تعداد 
یک هزار و ۴۵ نفر زنجانی هستند، همچنین تعداد اعضای حقوقی 
در کش��ور حدود ۳ هزار نفر اس��ت که از این تعداد ۱۳۰ نفر زنجانی 

هستند. 
وی در ادامه تصریح کرد: برای ۳۲۰ نفر پروانه اشتغال صادر شده 
اس��ت و اعضای زنجانی در رش��ته های مختلف از جمله اکتش��اف، 
اس��تخراج، نقش��ه برداری و متالوژی فعالیت ه��ای معدنی را پیش 

می برند. 
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن اس��تان زنج��ان افزود: 

درحال حاض��ر ۳۴۳ معدن فعال در اس��تان زنج��ان وجود دارد که 
۸۲ مورد آن فلزی و ۲۶۰ مورد آن غیر فلزی هس��تند. تعداد معادن 
غی��ر فعال برابر ۷۱ مورد اس��ت که ۳ م��ورد آن فلزی و ۶۸ مورد آن 

غیر فلزی هستند. 
وی عنوان کرد: تناژ اس��می اس��تخراج اس��تان س��الانه حدود 
۱۸میلیون و ۵۰۰ هزار تن اس��ت که حدود ۲ میلیون تن آن فلزی 
اس��ت. تعداد شاغلان حوزه معادن ۳ هزار نفر و حوزه صنایع معدنی 

حدود ۸ هزار نفر است. 
کشاورزی درباره س��اختمان تازه افتتاح شده این سازمان گفت: 
ب��ا توج��ه به نبود همت مس��ئولان و بودجه کافی مراحل س��اخت 
ساختمان تا دوره ششم مس��کوت مانده بود و امروز این ساختمان 
ب��ا مس��احت یک  هزار و ۲۰۰ مت��ر زیربنا با نام مبارک حاج قاس��م 

سلیمانی شروع به کار کرد. 

وی بیان کرد: متاس��فانه در کشور اکتشافات از بابت مواد معدنی 
بسیار ضعیف است و در حد سطح است در نتیجه این موضوع تبدیل 
به دغدغه نظام مهندس��ی و بدنه حاکمیتی کشور شده است. بر این 
اس��اس استراتژی ما در اس��تان هم بهبود اکتشافات معدنی است. 
با توجه به اینکه قوانین معدنی هم در حال اصلاح هس��تند، س��عی 
داری��م موارد قابل اصلاح را عملی کنیم.  این مس��ئول در خصوص 
قانون »گ��ون« افزود: از قبل بحث محافظت درختان ممنوع القطع 
اعلام شده بود که درحال حاضر ما در تلاش هستیم این کار تسریع 
پیدا کند و نگاه ما در این مورد کاملا کارشناس��ی اس��ت و باید با این 

موضوع مقابله کنیم. 
وی در خصوص رگه های کش��ف ش��ده معدنی جدید در استان، 
تش��ریح کرد: در طارم معدن مس پروفیل��ی را داریم که در صورت 
پیدا کردن مکتشف و سرمایه گذار خوب می توانیم آن را به موقعیت 

خوبی برس��انیم. در منطقه زاج کندی معدن آلومینیوم را داریم که 
یکی از مواد اصلی و اس��تراتژیک مورد نیاز کش��ور است و در تلاش 
هس��تیم که مزایده اون بخش اجرا شود، همین طور بحث اکتشاف 

طلا در قسمت گلوجه در حال انجام است. 
 رئیس س��ازمان نظان مهندسی معادن درباره تصمیمات قانونی 
هزینه س��هم یک درصد معادن برای زیرس��اخت ها گفت: در قانون 
تصویب ش��ده اس��ت که یک درصد درآمد معادن برای رسیدگی به 
وضعی��ت جاده های مواصلاتی و هزین��ه در همان منطقه پرداخت 
ش��ود. وی درباره اهمیت تمرکز و پرداختن به اکتش��افات معدنی 
عناصر نادر افزود: مهندسان و شرکت های دانش بنیان و بخش های 
مختل��ف بای��د پای کار آین��د که در ح��وزه عناصر ن��ادر بتوانیم به 
دس��تاوردهای خوبی برس��یم چرا که درحال حاضر زیرساخت ها و 

عناصر فراهم بهستند و ما نیاز به علم و دانش داریم .

معاون عمرانی اس��تاندار گیلان با اشاره به کمبود شدید 
مصال��ح در اس��تان، گفت: پیگی��ری پروژه ها باید توس��ط 

حوزه ها و دستگاه های مرتبط انجام شود.
به گزارش مهر، علی اکبر اوس��ط مقدم در جلسه بررسی 
وضعیت پروژه های عمرانی صومعه س��را که در فرمانداری 
این شهرستان با حضور مدیران کل برخی دستگاه ها برگزار 
شد، اظهار کرد: تصمیماتی که در این جلسه اتخاذ می شود 
و پروژه هایی که تا پایان س��ال بای��د مورد بهره برداری قرار 
گیرد قطعا جز مصوبات جلس��ه اس��ت و بای��د مورد توجه 

مدیران دستگاه هایی اجرایی قرار گیرد.
وی با تاکید بر اینکه جلس��ات بررسی پروژه های عمرانی 
باید به صورت مستمر باش��د، افزود: پیگیری پروژه ها باید 

توسط حوزه ها و دستگاه های مرتبط انجام شود.
مع��اون عمرانی اس��تانداری گیلان با اش��اره به کمبود 
ش��دید مصالح در استان، تأکید کرد: باید با وجود همه این 

محدودیت ها حداکثر استفاده را داشته باشیم.
اکبری مقدم به پایداری پل بازار جمعه اش��اره و با بیان 
اینکه هر چه سریع تر باید در راستای رفع مشکلات این پل 
که محل اصلی عبور و مرور ش��هروندان به مرکز شهرستان 
است اقدامات لازم انجام شود، تصریح کرد: آسیب پل بازار 
جمعه در بازه زمانی محدود و چندس��اله قطعا امکان پذیر 

نخواهد بود.
معاون عمرانی استانداری گیلان تاکید کرد: آسیب به پل 

بازار جمعه یک زنگ خطر اس��ت و جهت تس��ریع در روند 
مرمت این پل اقدامات لازم موثر در دستور کار قرار گیرد.

وی همچنین در ادامه گفت: در بازنگری طرح های هادی 
بنیاد مس��کن، نیازهای روس��تاییان دیده شود و مشکلات 

روستاییان را مرتفع کنیم.
س��ید جلال س��ید محمدی، فرماندار صومعه سرا نیز در 
ادامه این جلسه با اشاره به اینکه در زمینه تسریع در روند 
پروژه ها اقدامات لازم انجام و راهکارها باید در دس��تور کار 
قرار گیرد، اظهار کرد: ۲ پروژه ملی از سوی راهداری و راه 
و شهرسازی در شهرستان صومعه سرا در حال انجام است.

وی ب��ا بی��ان اینکه یکی از پروژه ه��ای ملی غرب گیلان 
پروژه فومن به پونل اس��ت، گفت: این پروژه هم اکنون در 
حال اجرا بوده و پیگیری های لازم به صورت مستمر انجام 

می شود.
محمدی، پ��روژه کنار گذر مرجقل، پیر ب��ازار به ضیابر، 
طاهرگوراب به ماسال را از جمله پروژه هایی عنوان کرد که 
راکد بوده و هنوز اقدامات اساسی در این زمینه انجام نشده 
اس��ت، افزود: آسفالت راه های روس��تایی نیز یکی نیازهای 

اساسی و دغدغه اصلی شهرستان صومعه سرا است.
فرماندار صومعه سرا همچنین با بیان اینکه ۶ پل روستایی 
توسط بنیاد مسکن شروع به کار شده است، گفت: فقط دو 
پ��ل در حال اجرا اس��ت و برای مابقی پل ه��ا هیچ اقدامی 

انجام نشده است.

کارخانه س��یمان دورود ب��رای اینکه به فعالی��ت اش ادامه دهد، 
نیازمند نوس��ازی تجهیزات بوده و بر همین اس��اس پروژه فاز ۴ آن 
خرداد ۹۳ در س��فر هیات دولت یازدهم به لرس��تان و با حضور علی 
ربیعی، وزیر وقت تعاون، کار و رفاه اجتماعی کلنگ زنی ش��د و قرار 

بود در مدت ۳۶ ماه این فاز به بهره برداری برسد.
به گزارش ایس��نا ، ربیعی در مراس��م کلنگ زنی گفته بود: »زمان 
بهره برداری این فاز را طوری مش��خص کنید که بنده وزیر باش��م تا 
دوب��اره برای بهره برداری به اینجا س��فر کنم و پیش بینی ما تکمیل 
این فاز در مدت ۳ س��ال اس��ت« ولی وی بعد از چند سال استیضاح 
شد و پروژه حتی آغاز به کار نکرد و اسفند ۹۷ این بار با حضور محمد 

شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی کلنگ زنی شد.
در زمان تعطیلی پروژه بارها وعده آغاز به کار آن از زبان مسئولان 
ملی و اس��تانی ش��نیده ش��د اما در عمل اتفاق خاصی رخ نداد و فاز 
۴ س��یمان دورود فق��ط روی کاغذ »پروژه« بود اما اس��فند ۹۷ بهار 
امیدواری در دل مردم این شهرس��تان زنده شد تا به مطالبه دیرینه 

خودشان برای احداث فاز جدید کارخانه کهنسال برسند.
در فاز ۴ قرار اس��ت سیمان خاکس��تری با ظرفیت یک میلیون و 
۷۳۲هزار و ۵۰۰ تن در س��ال تولید  ش��ود و مربوط به وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی)شرکت شستا( و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اس��ت. ش��ریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مراس��م 
کلنگ زنی دوباره این فاز گفته بود: با توجه به اینکه سیمان موضوعی 
راهبری و زیربنایی در توس��عه به ش��مار می آید باید تلاش کنیم تا 

تولیدات این محصول را افزایش دهیم.

وی ب��ا تاکید بر تکمیل فاز ۴ س��یمان دورود به عنوان یک مطالبه 
مردم��ی افزود: در اجرای این فاز علاوه ب��ر اهداف اقتصادی، اهداف 

اجتماعی نیز پیگیری می شود.
ش��ریعتمداری یادآور شد: شهر دورود با اسم سیمان همزاد است؛ 
مردم در این منطقه با وجود س��ختی ها و مشکلات زیست محیطی 

سیمان اما همچنان به این صنعت و کارخانه احساس خوبی دارند.
این صحبت ها در حالی مطرح ش��د که پس از آن مراسم نیز پروژه 
آنگون��ه که انتظار می رفت پیش نرفت و فرماندار دورود گفته بود که 
بانک رفاه به تعهدات عمل نکرده و مشکل سهم مالکانه در این پروژه 
بین این بانک و شس��تا مشکل ساز شده و در طرف مقابل شستا پای 

کار است و منابع مورد نیاز را تامین می کند.
حالا پ��س از چند ماه از این صحبت ها، مجتبی بیرانوند، فرماندار 
دورود به ایس��نا گفت: با پیگیری اس��تاندار لرستان و نماینده مردم 
دورود و ازنا در مجلس و با همکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

خوشبختانه مشکلات این پروژه رفع شده است.
وی ادامه داد: پروژه فاز ۴ س��یمان دورود درحال حاضر فعال است 

و حدود ۱۷ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
بیرانوند یادآور ش��د: شرکت فارس خوزستان مبلغ ۲۰۰ میلیارد 
توم��ان به این پروژه اختصاص داده و روند اجرایی خوبی دارد و امید 

می رود این شرایط ادامه داشته باشد.
فرمان��دار دورود اضافه کرد: همچنین این ش��رکت ۱۰۰ میلیارد 
تومان دیگر نیز به نوس��ازی فاز اول کارخانه س��یمان دورود کمک 

کرده است.

۷۱ معدن در زنجان غیرفعال شده است

فاز 4 سیمان دورود ۱۷ درصد پیشرفت فیزیکی داردگیلان با کمبود شدید مصالح مواجه است

ظرفیت مغفول سنگ های قیمتی در مشهد 

دبیر انجمن آلومینیوم اس��تان مرکزی با اش��اره به اینکه 
۲۵۰ شرکت در استان به واس��طه شرکت آلومینیوم اراک 
ش��کل گرفته است، گفت: درحال حاضر شرکت های بزرگی 
در رقابت با شرکت آلومینیوم ایران در کشور ایجاد شده اند 
و وجود انجمن آلومینیوم  می تواند شرکت های استان را در 

این بازار رقابتی حفظ کند. 
ب��ه گزارش می متال��ز، مجید بوالحس��نی درباره وضعیت 
انجمن آلومینیوم اس��تان مرکزی اظهار کرد: درحال حاضر 
در ح��ال تلاش هس��تیم تا ش��رایطی را فراه��م کنیم که 
انجمن آلومینیوم به اتاق بازرگانی اراک الحاق شود، انجمن 

آلومینیوم بیش از ۱۴ سال تجربه با حدود ۶۰ نفر عضو دارد 
و درحال حاضر در حال تهیه برنامه برای سال جدید است.

بوالحس��نی با اش��اره به اینکه بیش از ۶۰ درصد صنعت 
آلومینیوم کش��ور در اس��تان مرکزی اس��ت گفت: یکی از 
پیش��نهادات انجمن این اس��ت که سندیکایی که در کشور 

در حوزه آلومینیوم فعالیت می کند، به اراک منتقل شود.
عضو هیات مدیره انجمن  آلومینیوم اس��تان مرکزی بیان 
کرد: حس��ب توانمندی و ظرفیت اس��تان مرکزی در حوزه 
آلومینی��وم، با توجه به فعالیت های ۱۴ س��اله و تلاش هایی 
که در این زمینه انجام داده اس��ت امس��ال در نظر دارد با 

برنام��ه ای عملیاتی، فعالیت های جدی��دی را برنامه ریزی و 
اجرا کند.

وی عنوان کرد: شرکت ایرالکو نیز می تواند پس از فعالیت 
مثم��ر ثمر انجمن آلومینیوم و احصا توانمندی ها و ظرفیت 
تولی��د واقعی ش��رکت های آلومینیوم اس��تان، برای میزان 

تولید مواد خام، برنامه ریزی بهتری کند. 
بوالحسنی بیان کرد: فعالیت های انجمن آلومینیوم باعث 
می ش��ود فعالان اقتصادی این حوزه ب��ا برنامه های انجمن 
پیش بروند و تعامل بین ش��رکت های بزرگ و کوچک بهتر 

شکل بگیرد. 

عضو هیات مدیره انجمن  آلومینیوم اس��تان مرکزی بیان 
کرد: ۲۵۰ ش��رکت در اس��تان مرکزی به واس��طه شرکت 
آلومینی��وم اراک ش��کل گرفته اس��ت ول��ی درحال حاضر 
ش��رکت های بزرگ��ی در رقابت با ش��رکت آلومینیوم ایران 
در کش��ور در زمینه تولید آلومینیوم ایجاد شده اند و وجود 
انجمن آلومینیوم  می تواند شرکت های استان را در این بازار 
رقابت��ی حفظ کند، لذا از اتاق بازرگانی  اراک انتظار می رود 
ک��ه از تش��کل ها نهایت حمایت  مادی و معنوی را داش��ته 
باشد چرا که قدرت تشکل ها به تعداد و نوع فعالیت اعضای 

آن بستگی دارد.

نقش آلومینیوم اراک در تشکیل ۲۵۰ شرکت مرکزی

گروه معدن

استان خراسان رضوی به خصوص شهر مشهد 
مق��دس از دیرب��از در حوزه س��نگ های قیمتی 
ظرفیت بی بدیلی داشته اند که متأسفانه به دلیل 

سوء مدیریت های گسترده مغفول مانده است.
علی رسولیان در گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: 
سقف تعیین شده برای زیورآلات نقره به صورت 
خروج چمدانی ۲۰۰گرم تعیین شده که این یک 
نقیصه در ص��ادرات زیورآلات نقره از خراس��ان 

رضوی است.
وی ادام��ه داد: به همین منظور تدابیری اتخاذ 
ش��ده که صادرات زیورآلات نقره همراه مسافر تا 
س��قف ۳ کیلوگرم با نظ��ارت اتحادیه مربوطه از 
مرز خراسان رضوی میسر شود و مسئولیت این 
کار در اس��تان پذیرفته شده تا هم ورود برخی از 
سنگ های قیمتی و هم صادرات زیورآلات آسان 

شود.
معاون اس��تاندار خراس��ان رضوی گفت: یکی 
از بهتری��ن حوزه ه��ا در مش��هد مق��دس برای 
انج��ام فعالی��ت اقتصادی، س��نگ های قیمتی و 
زیورآلات اس��ت که پیچیدگی قوانین، مقررات و 
دستورالعمل ها در این زمینه توسعه این فعالیت 

را دچار مشکل کرده است.
وی اف��زود: وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
در نظر داش��ت که بازارچه س��نگ های قیمتی و 
زیورآلات را در چند اس��تان راه اندازی و موضوع 
گوهرسنگ ها از تولید تا فروش را در استان های 

مستعد این حوزه رونق دهد.
رسولیان ادامه داد: خراسان رضوی پذیرفت که 
این بازارچه را مش��روط بر اینکه کمک های لازم 
از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت در حوزه 
گوهرسنگ های استان انجام شود، راه اندازی کند.
وی گفت: مشهد مقدس ظرفیت های بی نظیر و 
افراد متخصص در حوزه تراش سنگ های قیمتی، 
تولید زیورآلات نقره و طلا و صادرات آنها دارد اما 

آنطور که باید از ظرفیت های این ش��هر به عنوان 
ش��هر جهانی گوهرسنگ ها بهره گرفته نشده که 
یکی از علل آن وج��ود موانع جدی در قوانین و 

دستورالعمل ها بوده است.
مع��اون اس��تاندار خراس��ان رض��وی اف��زود: 
مکان های کوچکی در شهر مشهد مقدس وجود 
دارد ک��ه اقدامات برجس��ته ای درباره طلا و نقره 
انجام می دهند و برای افراد بس��یار نیز اش��تغال 

ایجاد کرده اند اما به دلیل محدودیت های قانونی 
و دستورالعمل ها و شیوع کرونا که مزید بر علت 

شده، کسب و کار این مکان ها کساد شده است.
وی ادام��ه داد: ایج��اد بازارچه گوهرس��نگ ها 
در مرز دوغارون و مش��هد مق��دس اقداماتی در 
جهت بهره گیری از ظرفیت های بالقوه استان در 
ای��ن حوزه و افزایش صادرات زیورآلات اس��ت تا 
بتوان ارزش اف��زوده ای در این باره ایجاد کرد که 

در ای��ن زمینه نیازمند همراهی و حمایت بخش 
خصوصی هستیم. رسولیان گفت: مجتمع »مهر 
کوهسنگی« از بین چند مکانی که برای راه اندازی 
بازارچه گوهرس��نگ ها در نظر گرفته ش��ده بود، 
بهترین مکان اس��ت زیرا هم س��اختمان خوب و 
هم مدیران همراه دارد و آینده سرمایه گذاری در 

این مجتمع امیدوارکننده است. 
وی اف��زود: بازارچه گوهرس��نگ های مش��هد 
مقدس باید در بین سایر بازارچه ها رتبه نخست 
را داش��ته باشد، باید تس��هیلات ارزان نرخ برای 
تامین م��واد اولیه، س��رمایه در گردش و تجهیز 
مکان فروش در اختیار تولیدکنندگان این مکان 
ق��رار گیرد که در این زمینه درخواس��ت هایی به 
صورت کتب��ی و ش��فاهی از مدیرعامل ایمیدرو 
شده است. معاون استاندار خراسان رضوی ادامه 
داد: از مدیرعامل ایمیدرو درخواس��ت شده است 

ک��ه هزینه ه��ای آموزش ه��ای لازم در خصوص 
گوهرس��نگ ها در خراس��ان رضوی را تقبل کند 
ت��ا بتوان ب��ا حمایت ه��ای آن و رف��ع قوانین و 
دس��تورالعمل های زائد از فرص��ت ظرفیت های 
بالق��وه مش��هد در ح��وزه گوهرس��نگ ها و این 

بازارچه بهره کافی گرفت.
وضیت صادرات ریلی استان �

رس��ولیان همچنی��ن درب��اره ص��ادرات ریلی 
خراس��ان رضوی گفت: هم اکنون س��هم استان 
خراس��ان رضوی از صادرات ریلی کشور در مرز 
س��رخس ۹۰ درصد اس��ت که با بهره برداری از 
پایان��ه ریلی مجهز و وس��یع مطه��ری به عنوان 
پایگاه اس��تراتژیک شمال و شرق کشور می توان 
س��هم مراودات تجاری اس��تان را با کش��ورهای 

همسایه ارتقاء بخشید.
معاون هماهنگ��ی امور اقتصادی اس��تانداری 
خراس��ان رضوی با اش��اره به بهره برداری از خط 
ریلی خ��واف - ه��رات در روزهای آتی توس��ط 
روس��ای جمهور ۲ کشور، پایانه ریلی مطهری را 
مرکز بسیار مناس��بی برای ترانشیپمنت بارهای 

صادراتی به مقصد افغانستان توصیف کرد.
رسولیان بیان کرد: پایانه ریلی شهید مطهری 
ب��ا ۲۴ خط ریلی و س��کوهای تخلیه و بارگیری 
مختص واگن های باری به عنوان مرکز لجستیک 
حمل ونقل ریلی ش��مال و ش��مال ش��رق کشور 
در محوط��ه ای به وس��عت تقریب��ی ۱۸۰ هکتار 
مش��تمل بر ۱۵۰۰ متر س��اختمان ویژه و مجهز 
برای اس��تقرار ادارات مربوطه و حق العمل کاران 
گمرکی و انجام عملیات صادرات زیر یک س��قف 
به اضافه ۳ باب انبارهای عمومی مس��قف و روباز 
به مساحت ۳۵۰۰ متر مربع و بارانداز ۲۵۰۰ متر 
مربعی با ام��کان ارائه خدمات گمرکی جمهوری 
اسلامی ایران و ۲ سکوی اختصاصی به طول های 
۲۵۰ و ۴۵۰ و عرض ۱۵ متر با ظرفیت عملیات 
تخلی��ه و بارگیری همزمان ۲۵۰ واگن در فاصله 
حدود ۴۰ کیلومتری شهر مشهد واقع شده است.

ساختمان نظام مهندسی 
معدن هرمزگان افتتاح شد

س��اختمان نظام مهندس��ی معدن هرمزگان 
ب��ا حض��ور وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت و 
 جمعی از مس��ئولان این اس��تان به بهره برداری 

رسید.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، خلی��ل قاس��می، رئیس 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن وتج��ارت هرمزگان 
در حاش��یه بهره ب��رداری از ای��ن ط��رح گفت: 
ساختمان نظام مهندسی معدن استان متشکل 
از ۴طبقه همراه ب��ا پیلوت بوده که زیربنای هر 
 ی��ک از طبقه ه��ا ۲۰۰ مترمرب��ع و در مجموع

 ۸۶۰ مترمربع است.
قاس��می اف��زود: ب��رای اجرای ای��ن طرح در 
مجم��وع تاکنون ۲۲ میلیارد ریال هزینه ش��ده 

است.
وی در خص��وص واگ��ذاری زمی��ن و نحوه ی 
احداث این س��اختمان نظام مهندس��ی معدن 
اظهار کرد: زمین این س��اختمان در س��ال ۹۰ 
از طری��ق مس��کن و شهرس��ازی به مس��احت 
۱۹۰مترمرب��ع تمل��ک ش��د و نقش��ه ب��رداری 
 و گودب��رداری آن نی��ز در س��ال ۹۵ص��ورت 

گرفت.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
هرم��زگان اظهارک��رد: از بهم��ن س��ال ۹۵ نیز 
عملیات اجرایی س��ازمان نظام مهندسی معدن 
اس��تان آغازش��د و در مدت ۲ س��ال گذش��ته 
 ب��ه پیش��رفت فیزیک��ی ۹۸ درص��د رس��یده 

است.
اعضای تشکیل دهنده سازمان نظام مهندسی 
مع��دن هرم��زگان ۷۱۴ نفر بوده ک��ه ۱۹۳ نفر 

دارای پروانه اشتغال هستند.
صنع��ت،  وزی��ر  رزم حس��ینی  علیرض��ا 
مع��دن و تج��ارت در راس هیات��ی طرح ه��ای 
افتت��اح را  و  تولی��دی هرم��زگان  و   صنعت��ی 

کرد.
رزم حس��ینی همچنین در نشس��ت کارگروه 
تس��هیل و رف��ع موانع تولید هرمزگان ش��رکت 
ک��رد و ضم��ن بازدی��د میدانی از گم��رکات و 
بنادر بندرعباس و ارزیابی مش��کلات موجود در 
فرآیند ترخیص کالاهای اساسی، در نشستی با 
حض��ور مدیران گمرک و بنادر و س��ایر مدیران 
س��رعت  راهکاره��ای  هرم��زگان،  اقتص��ادی 
 بخش��ی در انج��ام امور و رون��د ترخیص کالاها 

را بررسی کرد.

۳ میلیون تن مواد معدنی 
در چهارمحال و بختیاری 

استخراج شد

مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت چهارمح��ال و بختیاری 
گف��ت: بیش از س��ه میلیون تن م��واد معدنی در 
 چهارمح��ال و بختی��اری در امس��ال اس��تخراج 

شد.
به گزارش مهر، مهرداد قاس��می گفت: بیش از 
۳میلیون تن مواد معدنی در ش��ش ماه نخس��ت 
امس��ال از معادن اس��تان چهارمحال و بختیاری 

استخراج شد.
وی گف��ت: برداش��ت م��واد معدن��ی از معادن 
چهارمحال و بختیاری ۳۰ درصد افزایش داش��ته 

است.
مع��اون امور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت چهارمح��ال و بختیاری 
اف��زود: ۹۹ باب مع��دن در چهارمحال و بختیاری 

فعال است.
ب��ه گفت��ه وی در این م��دت ۱۹ فق��ره اجازه 
 برداش��ت به منظور تأمین مصال��ح عمرانی صادر 

شد.

اخبار
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قفل مجلس بر دروازه صادرات فولاد
مرضیه احقاقی

خبرنگار

معافی��ت صادرکنن��دگان از پرداخ��ت مالی��ات ارزش اف��زوده در برخی 
حلقه های زنجیره فولاد از اهمیت ویژه ای برخوردار است، چراکه به اعتقاد 
فعالان صنایع پایین دستی و تولیدکنندگان محصولات نهایی، همین فاصله 
قیمتی، تنها راه منتفع شدن این بخش از زنجیره از صادرات است؛ بنابراین 
حذف یا کاهش این مالیات به منزله غیراقتصادی ش��دن صادرات در حلقه  
انتهایی زنجیره فولاد و به تبع آن کاهش هرچه بیش��تر حضور محصولات 

این واحدها در بازارهای جهانی است. 
در حالت کلی تر، صادرات لازمه تداوم تولید در تمامی حلقه های زنجیره 
فولاد اس��ت و این محدودیت در همه حلقه های این زنجیره اش��تباه به نظر 
می رس��د و درنتیجه رفع آن ضروری اس��ت. حال که گویا مجلس شورای 
اسلامی به تصویب قانونی برای تنظیم بازار فولاد اصرار دارد، از نمایندگان 
انتظار می رود چنین نکاتی را در اصلاح طرح ارائه ش��ده از سوی کمیسیون 
صنای��ع و معادن م��ورد توجه قرار دهن��د؛ یعنی توجه کنن��د که کاهش 
ص��ادرات زمینه تنظیم ب��ازار فولاد را فراهم نمی کند. کم��ا اینکه با وجود 
افت قابل توجه صادرات در س��ال جاری، این بازار درحال حاضر بیش از هر 
موقعیت دیگری با تنش روبه رو اس��ت؛ بنابراین در طرح یادشده از تصویب 
قوانین ضدصادرات مانند حذف معافی��ت مالیات صادرکنندگان صرف نظر 

کنند. 

مجتمع فولاد صنعت بناب در س��ال جهش تولید با بومي سازي 
بس��یاری از قطعات و تجهیزات، علاوه بر خودکفایی در تامین اقلام 

مورد نیاز، گام مهمی در کاهش هزینه های ارزی برداشته است.
به گزارش روابط  عمومی گروه مالی گردشگری، با شکوفایي دانش 
فني و بومي س��ازي، مجتمع فولاد صنعت بن��اب، اکنون بي نیاز از 
واردات بسیاری از اقلام شده است. بکار گیري دانش فني و بهره مندي 
از وج��ود متخصص��ان جوان در این مجتمع فولادي، باعث رش��د و 
شکوفایي توانمندي هاي نیروهای  تلاشگر این مرز و بوم شده است.  
طراحي و ساخت قطعات و اقلام مورد نیاز واحد هاي تولیدي ذوب و 

نورد در دستور کار مدیران شرکت قرار گرفته و در ادامه فعالیت هاي 
صورت گرفته در چند سال اخیر، در واحد نسوز،  نازل داخلي پاتیل 
20 تني،  تولید ول بلوك ذوب ریزي پاتیل 20 تني و  تولید ول بلوك 
تاندیش 6 تني در ذوب القایي شهریار تولید شده است. همچنین در 
ماه هاي قبل نیز تولید ایمپکت تاندیش 17 تني ذوب قوس شاهین، 
گارنکس تاندیش 17 تني ذوب قوس الکتریکي ش��اهین وگارنکس 
6 تني ذوب القایي شهریار عملیاتی شده بود. با تولید اقلام یاد شده 
که بیش��تر وارداتي بود، علاوه بر کاه��ش هزینه هاي ارزي، افزایش 
دقت در س��اخت و تس��ریع در تامین موارد ف��وق براي جلوگیري از 

توقفات انجام یافته اس��ت. واحدهاي مهندسي و تکنولوژي در کنار 
واحدهاي تولیدي با مطالعه و تحقیق، طراحي و مهندس��ي قطعات 
براي س��اخت آن بصورت تنگاتنگ با کارشناس��ان تولید در ارتباط 
بوده و با تلاش ش��بانه روزي برای خودکفایي و اس��تقلال در تامین 
احتیاج��ات خطوط تولید فعالیت دارند و ب��ا افتخار مي توان گفت 
ک��ه تحریم در این زمینه بي اثر بوده به طوری که در س��ال جاري با 
تکیه بر دانش و توان بومي، رش��د 40 درصدي تولید را شاهد بودیم 
. این گزارش حاکی اس��ت: پنجمین ست کوره القایي ذوب شهریار 
این مجتمع به صورت کامل توس��ط کارکنان واحدهاي مهندسي و 

تولید داخل این شرکت انجام گرفته که افزایش تولید را در بر داشته 
اس��ت. همچنین سیستم شارژ آهن اس��فنجي در کوره هاي ذوب و 
بهینه سازي خطوط نورد از جمله مواردي است که در واحدهاي فني 
و مهندسي انجام مي شود. مجتمع فولاد صنعت بناب داراي خطوط 
متع��دد نورد و دو واحد ذوب و ریخته گري قوس و القایي اس��ت که 
ش��مش ه��اي 150 در 150 و انواع مقاطع ف��ولادي اعم از میلگرد 
آجدار س��اختماني از س��ایز 8 تا 32 را در گریدهاي مختلف مطابق 
 با اس��تانداردهاي جهاني تولید و راه��ي بازارهاي داخلي و خارجي 

مي کند.

کاهش هزینه ارزی در فولاد صنعت بناب 

راه اندازی خط تولید ورق 
فولادی در فولاد مبارکه 

عضو هیات رئیسه مجلس در بازدید از خط تولید 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان، گفت: در صورتی که 
اداره محیط زیست با راه اندازی خط تولید جدید در 
این ش��رکت موافقت کند از اواسط ماه آینده خط 
تولید ورق برای ماشین آلات صنعتی در این شرکت 
راه اندازی و علاوه بر جلوگیری از خام فروشی فولاد 
زمینه اش��تغال 100 نفر به صورت مستقیم فراهم 
خواهد ش��د. به گزارش خبرگزاری صدا وس��یما، 
سید ناصر موسوی لارگانی اظهار کرد: این شرکت 
از س��ال 1374 بدون دریافت هیچ گونه تسهیلات 
بانکی توانس��ته با رش��د 50 درصدی اش��تغال در 
سال های گذش��ته زمینه اش��تغال 150 نفر را به 
صورت مس��تقیم فراهم کند. وی افزود: در صورتی 
که اداره محیط زیس��ت ب��ا راه ان��دازی خط تولید 
جدید در این ش��رکت موافقت کند از اواس��ط ماه 
آینده خط تولید ورق برای ماش��ین آلات صنعتی 
در این ش��رکت راه ان��دازی و علاوه بر جلوگیری از 
خام فروش��ی ف��ولاد زمین��ه اش��تغال 100 نفر به 
صورت مس��تقیم فراهم خواهد شد. بر این اساس، 
ایرج حش��متی، مدیر کل حفاظت محیط زیس��ت 
اس��تان اصفه��ان هم با اش��اره به اینکه ش��هرك 
صنعتی اش��ترجان در فاصله نزدیک و حریم شهر 
ایمانش��هر قرار دارد بیان کرد: این شرکت مشکل 
محیط زیس��تی ندارد خط جدید آن در کار گروه 

ماده 11 استان هم تصویب خواهد شد.

رایزنی فولادی ها برای 
تعدیل شیوه نامه جدید

معاون مالی ش��رکت توس��عه معادن و فلزات در 
خصوص ش��یوه نامه س��اماندهی عرضه و تقاضای 
زنجیره فولاد از رایزنی ش��رکت های فولادی برای 
س��بک تر ک��ردن برخی بنده��ای این ش��یوه نامه 
خبرداد. به گزارش س��نا، مرتضی علی اکبری ادامه 
داد: ب��ا توجه به اینک��ه قیمت های جهانی فولاد با 
نرخ های داخلی خیلی متفاوت نیست، این موضوع 
در فروش ش��رکت های ف��ولادی اثری ن��دارد. به 
گفته وی مش��کل اصلی برای شرکت های فولادی 
مربوط به افزایش بهای تمام ش��ده است که منجر 
به کاهش حاش��یه س��ود می ش��ود. علی اکبری از 
رایزنی شرکت های فولادی برای تعدیل این شیوه 
نام��ه خبر داد و افزود: بر اس��اس رایزنی ها احتمالا 
این شیوه نامه به صورت سبک تری اجرایی می شود 
ت��ا فولادی ها نیز متضرر نش��وند. وی ب��ا تاکید بر 
اینکه در صورت اجرای ای��ن مصوبه اتفاق مثبتی 
برای ش��رکت های س��نگ  آهنی خواهد بود، افزود: 
شرکت های سنگ آهنی سال هاست در تلاش برای 

آزاد سازی نرخ سنگ آهن هستند.

پیش بینی سود آلومینیوم 
ایران در سال ۹۹

س��هام داران عم��ده ش��رکت آلومینی��وم ایران 
ش��رکت های سرمایه گذاری اس��تانی سهام عدالت 
30درص��د ش��رکت س��رمایه گذاری مه��ر اقتصاد 
ایرانیان 1۹.5درصد و ش��رکت صنای��ع آلوم رول 
نوین 10.8درصد هستند. به گزارش صدای بورس، 
ظرفیت فایرا، 175 هزارتن ش��مش در س��ال بوده 
و 15 درص��د محصول درصد صادراتی اس��ت که 
85درصد آن از طریق بورس کالا فروخته می شود. 
فایرا در سال گذشته 3838 میلیارد تومان فروش 
داش��ته اس��ت و همچنین فروش 6ماهه امس��ال 
2۹54میلی��ارد تومان اس��ت که نس��بت به مدت 
مشابه خود 77 درصد افزایش فروش را تجربه کرده 
است. نرخ فایرا با توجه به نرخ جهانی آلومینیوم در 
بورس لندن)LME(، تعیین می شود. نرخ فایرا در 
بورس کالا از ابتدای س��ال نزدیک به 100 درصد 
رشد داشته است. مهم ترین ماده اولیه شمش فایرا، 
آلومینا است.65 درصد آلومینای کشور به صورت 
واردات��ی تامین می ش��ود، به همین دلیل بیش��تر 
مواد اولیه فایرا به صورت وارداتی تامین می ش��ود. 
ن��رخ آلومینا بین 18 الی 20 درصد نرخ ش��مش 
آلومینی��وم در LME تعیین می ش��ود. با توجه به 
نرخ های جهانی آلومینیوم و رویکرد رو به افزایش 
آن و نیز کاهش نرخ آلومینا وارداتی امس��ال فایرا 
نسبت به سال گذشته و افزایش نرخ 100درصدی 
ش��مش های فای��را در ب��ورس کالا و فروش خوب 
6ماهه فایرا و نیز طرح های در دس��ت اجرای فایرا 
ک��ه منجر به افزایش تولید فایرا ش��ده اس��ت و با 
فروض نرخ میانگین جهانی آلومینیوم 1750 دلار 
 EPS ،و نرخ میانگین دلار نیمایی 20 هزار تومان
فایرا برای س��ال ۹۹ مبل��غ 260 تومان پیش بینی 

می شود.

روی خط خبر

سرکوب تولید ادامه دارد 

مانع صادرات نشوید

علی محمد زمانی، مدیرعامل ش��رکت صبا فولاد زاگرس 
در گفت وگو با »روزگار معدن« و در پاسخ به حذف معافیت 
مالیاتی در کل زنجیره فولاد براس��اس طرح مطرح شده از 
سوی مجلس شورای اس��لامی با هدف تنظیم بازار فولاد، 
گفت: بدون تردید این دست اقدامات به سرکوب صادرات 

منجر می شود. 
این درحالی اس��ت که صادرات هزینه بر است. شرکت ها 
ب��رای آنکه بتوانند س��همی از صادرات به دس��ت بیاورند و 
ام��کان فروش محصول خود را در بازار بین المللی داش��ته 

باشند، باید هزینه قابل توجهی را بپردازند. 
تنه��ا روزن��ه ای ک��ه ای��ن تولیدکنن��دگان از محل آن، 
هزینه ه��ای صادراتی را پرداخت می کنند، معافیت مالیاتی 

است. 
به وی��ژه که حتی در بازگش��ت ارز حاصل از صادرات نیز 
این ارز با قیمت مصوب و کمتر از نرخ دلار آزاد به سیستم 
بانکی فروخته می ش��ود؛ بنابراین حذف معافیت مالیاتی و 

زیانده کردن فعالیت صنایع منطقی نیست. 
این تولیدکننده محصولات نهایی فولادی در ادامه تاکید 
ک��رد: صنعت فولاد نقش ویژه ای در ارزآوری برای کش��ور 
بر عهده دارد. بنابراین اجرایی ش��دن ای��ن طرح به منزله 
به مخاطره افتادن صادرات کش��ور و ارزآوری است و جای 

سوال و تعجب دارد. 
اقدامات تنبیهی نتیجه بخش نیست  �

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر حذف معافیت مالیاتی تا 
حلقه شمش فولادی گفت: این دست اقدامات تنبیهی در 

مجموع اشتباه هستند. 
صادرات طب��ق قانون معاف از مالیات اس��ت. در همین 

حال، ایج��اد تبعیض میان تولی��د در حلقه های 
مختلف نیز اشتباه و به ضرر تولید است. 

درواقع این دس��ت اقدامات به منزله کوته بینی 
در مس��یر تولید اس��ت. اگر قرار بر آن است که 
س��یلابی بیاید، همه فعالان این زنجیره را با هم 

می برد. 
زمان��ی خاطرنش��ان کرد: این دس��ت اقدامات 

و مصوب��ات نه تنها ضدصادرات هس��تند، بلکه تولید را هم 
تحت تاثیر قرار می دهند.

 در اف��ق 1404 تولید 55 میلیون تن فولاد هدف گذاری 
شده اس��ت و بدون تردید بخش قابل توجهی از این میزان 
تولید باید صادر شود. درنتیجه این دست اقدامات که مانع 
 صادرات هستند، در عین حال سدی در مسیر تولید هم ایجاد 

می کنند.
در همی��ن ح��ال بای��د تاکی��د ک��رد ب��ا توج��ه ب��ه 
س��رمایه گذاری های انجام ش��ده در ای��ن زنجی��ره، بخش 
قابل توجه��ی از این ظرفیت یعنی ح��دود 40 میلیون تن 

آن ایجاد شده است. 
ای��ن صنایع با دی��د صادراتی احداث ش��ده اند؛ بنابراین 
ایج��اد موانع صادراتی درحال حاضر در مس��یر فعالیت آنها 

اشتباه است.
راهکاری برای بازگشت آرامش �

وی در ادامه با اش��اره به ش��یوه نامه مطرح شده از سوی 
هیات دولت مبنی بر س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره 
فولاد گفت: این مصوبه کارشناسی و دقیق به نظر می رسد 
هرچند ایراداتی نیز به آن وارد اس��ت اما براس��اس شاکله 

درستی شکل گرفته است. 

دول��ت باید ت��لاش کن��د میزان عرض��ه کالا 
در ب��ازار داخل��ی و همچنین ف��روش خارجی را 

مدیریت کند. 
ب��دون تردید در س��ایه مدیری��ت این بخش، 
آرامش به بازار فولاد ب��از می گردد. میزان تولید 
فولاد کش��ور م��ازاد نیاز داخلی اس��ت؛ بنابراین 
وجود این دس��ت کمبودها و مش��کلات در بازار 

فولاد منطقی نیست.
وی در ادامه خاطرنش��ان کرد: البت��ه ورود حاکمیت در 
اقتصاد چندان هم پس��ندیده نیس��ت اما ن��کات مثبت و 
قابل قبولی در این ش��یوه نامه مورد توجه قرار دارد. ازجمله 
آنکه در ماده ۹ این مصوبه بر ورود معاملات س��نگ آهن و 
کنسانتره بر مبنای 80 درصد نرخ صادراتی در بورس کالا 
تاکید شده است؛ بدون تردید اجرایی شدن این ماده زمینه 
بهبود وضعیت صنایع معدنی و شروع دوره جدید در حوزه 

استخراج و فرآوری مواد معدنی را فراهم می کند. 
زمان��ی در ادام��ه تاکید کرد: وضعیت اقتصاد اس��تخراج 
سنگ آهن اصلا خوب نیست و همین موضوع موجب شده 
مع��ادن به دنب��ال تکمیل زنجیره تولید ت��ا محصول نهایی 
بروند و بخش��ی از منافع و س��ود حاصل از استخراج را که 
به فولادسازان واگذار می شد را خودشان در اختیار بگیرند. 
غافل از اینکه اگر اس��تخراج بهب��ود پیدا نکند در آینده 
نزدیک باید ماده معدنی را 100 درصد قیمت س��ی اف آر و 
ن��ه 80 درصد فوب برای صنعت ف��ولاد خرید و این یعنی 
بحران در صنعت مادر کش��ور. درواقع جهانی شدن قیمت 
س��نگ آهن روزی اتفاق می افتد و باید از هم اکنون فکری 

به حال توسعه فعالیت های استخراج کرد. 

معاملات خارج از بورس را جدی بگیرید  �
ای��ن فعال صنعت فولاد در ادامه افزود: نکته دیگر که در 
این شیوه نامه و تمام دستورالعمل های قبلی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت وجود داش��ته و هیچ گاه به اجرا گذاش��ته 
نش��ده، بحث رس��یدگی به معاملات خارج از شبکه فولاد 
و محصولات فولادی اس��ت که باید م��ورد توجه نهادهای 
نظارتی قرار گیرد. این معاملات ضمن اینکه محل بسیاری 
از اتفاق��ات پنهان و رانت ناش��ی از انتقال منافع واحدهای 
تولیدکننده به واس��طه های خاص در چرخه فولاد است، از 
قابلیت اعتبار برای رصد و رس��یدگی مالیاتی بسیار پایینی 

برخوردار است. 
ام��روزه یک دلیل ب��رای عدم عرضه بخش��ی از تولیدات 
فولادخ��ام و محصولات نهای��ی در بورس، تامین نش��دن 
م��واد اولیه از ب��ورس کالا یا به عبارت ش��فاف تر معاملات 
زیرزمینی و خارج از ش��بکه رس��می اس��ت. این مهم باید 
مدنظ��ر نهاد های نظارتی قرار گیرد تا چرخه معاملات این 
صنعت بزرگ به ش��فافیت برسد. وی در پایان تاکید کرد: 
مورد س��وم و سرنوشت س��از در ش��یوه نامه ابلاغی معاونت 
بازرگانی رئیس جمهوری، بحث معاملات مچینگ براساس 
قیمت کشف شده است. رانت اصلی مورد بحث در صنعت 
فولاد در معاملات مچینگ اس��ت که بعضا حجم معاملات 
آن ت��ا بی��ش از 2 برابر حجم کالای معامله ش��ده در تالار 
بورس کالاست که به قیمت پایه به برخی خواص با عنوان 

سهمیه و... واگذار می شود.
 این کالاها عموما پ��س از معاملات مچینگ با عناوینی 
همچون عدم تطبیق سایز یا تهاتر به بازار آزاد و غیررسمی 
سرازیر شده و سود هنگفتی نصیب بخش خاصی می شود. 

اکبر فرضی م��ولان، فعال صنعت ف��ولاد در گفت وگو با  
»روزگار معدن« تاکید کرد: تلاش ما در زنجیره فولاد باید 
بر رش��د صادرات متمرکز شود و در همین حال هر مانعی 
در مسیر توسعه صادرات برداشته شود. توجه به این نکته 
ضروری به نظر می رس��د که فولاد یکی از صنایع سودآور و 

ارزآور برای کشور است. 
وی در ادامه افزود: لازمه اتخاذ تصمیمی درس��ت برای 
زنجی��ره فولاد، ظرفیت س��نجی این زنجی��ره و همچنین 
بررس��ی می��زان نی��از داخلی اس��ت. بدون تردی��د با این 
محاس��به مشخص می شود س��رانه مصرف فولاد کشور به 
مراتب کمت��ر از تولید این صنایع اس��ت. یعنی در چنین 
ش��رایطی ما با مازاد تولید روبه رو هستیم. این مازاد تولید 
ه��م منوط به یک حلقه از این زنجیره نیس��ت. در چنین 

موقعیتی توسعه صادرات ضروری به نظر می رسد. 
ای��ن فعال صنعت ف��ولاد گفت: هرچند طی س��ال های 
گذشته برای جلوگیری از خام فروشی در زنجیره فولاد نیز 
تلاش شده اس��ت؛ یعنی تولید محصول نهایی و صادرات 
آن نیز م��ورد توجه قرار گرفته تا بدین ترتیب از یک س��و 
موقعیت های ش��غلی جدیدی ایجاد شود و از سوی دیگر، 

گامی به سوی تکمیل و توسعه صنایع برداشته شود. 
فرضی افزود: با توجه به تمام موارد یادش��ده، ایجاد هر 
نوع محدودیتی در مس��یر معافیت ه��ای مالیاتی یا حذف 
آنها غیرمنطقی به نظر می رسد. در کل دنیا تلاش می کنند 
ب��ا اقدامات گوناگ��ون زمینه توس��عه ص��ادرات را فراهم 
کنند، حال حرکت ما در مس��یری تازه و ایجاد ممنوعیت 
صادراتی آن هم در موقعیت کنونی که حضور در بازارهای 
بین المللی به دلیل شرایط تحریم با انواع اما و اگرها روبه رو 

اس��ت، جای س��وال دارد. فرضی در ادامه تاکید 
ک��رد: ایجاد مانع در مس��یر ص��ادرات به منزله 
کاهش و توقف تولید اس��ت، این اقدام نیز خود 
به تعدیل نیرو کار منجر می ش��ود. یا بسیاری از 
واحدها طرح های توسعه خود را متوقف خواهند 

کرد. 
دست از اعمال فشار بردارید  �

ای��ن فع��ال صنعت ف��ولاد گف��ت: بزرگ تری��ن کمک 
سیاست گذاران در راستای بهبود شرایط زنجیره فولاد این 
اس��ت که دست از اعمال فش��ار و قانون برای این زنجیره 
بردارد. صدور بخش��نامه ها و دس��تورالعمل های گوناگون 
برای زنجیره فولاد زمینه همین التهابات کنونی را در این 
زنجی��ره فراهم کرده اس��ت. ما تولیدکنن��ده را از تولید و 
ادامه فعالیت صنعتی دلسرد می کنیم. در چنین شرایطی، 
بس��یاری از تولیدکنندگان به س��مت فعالیت های دلالی 
پیش می روند. این شرایطی به تعادل نامتوازن در زنجیره 

فولاد منجر خواهد شد. 
صادرات را جدی بگیرید  �

فرضی افزود: در مجموع از متولیان امر درخواست داریم 
طرح ه��ا و مصوب��ات خود را با تکیه بر ص��ادرات تدوین و 
تصویب کنن��د، چراکه تنها راه نج��ات بخش خصوصی و 
دولت��ی در ح��وزه تولید ف��ولاد، صادرات اس��ت. صنعت 
ف��ولاد م��ا از این ظرفیت برخوردار اس��ت ک��ه به یکی از 
صادرکنندگان فولاد در حوزه جهانی بدل شود. کما اینکه 
در طول سال های گذشته نیز صنعت فولاد ایران در حوزه 
جهانی خوش درخشیده است. فولاد و محصولات فولادی 
ایران در طول سال های اخیر به کشورهای مختلفی صادر 

شده اس��ت. حال اگر قرار باشد معافیت مالیاتی 
صادرات در این زنجیره حذف شود، دیگر حضور 
در بازار جهانی و فروش محصولات فولادی ایران 
در س��طح بین الملل��ی معنایی نخواهد داش��ت. 
درمجموع هر تصمیمی در هر سطحی که زمینه 
افت صادرات را حتی محدود فراهم کند، اشتباه 
است. این دست اقدامات زمینه رکود گسترده ای 

را در بازار فولاد فراهم می کند. 
راهکار چیست؟  �

ای��ن فعال صنعت فولاد در پاس��خ به س��والی مبنی بر 
راهکار درست کاهش قیمت محصولات فولادی و بازگشت 
آرامش به این بازار گفت: کش��ف علت اصلی رش��د قیمت 
محصولات فولادی، نخس��تین گام در مسیر رفع آن است. 
بدون تردید صادرات را نمی توان علت رشد قیمت دانست، 
چراکه میزان صادرات ما در سال گذشته به مراتب بیشتر 
از امس��ال بود اما شاهد این حجم از نابسامانی و کمبود و 

رشد قیمت در بازار فولاد نبودیم. 
 ضمن آنکه براساس آمار رسمی میزان صادرات زنجیره 
فولاد در سال جاری به مراتب کاهش یافته است؛ بنابراین 
نباید افت فروش در بازار جهانی را راه حل رفع این مشکل 
دانس��ت. وی در ادامه حضور پول های سرگردان در دست 
مردم و سرازیر شدن آن به سمت بازار فولاد را علت اصلی 

گران شدن قیمت فولاد در ماه های اخیر دانست. 
در همین حال، عوامل دیگری نیز در این رش��د قیمتی 
موث��ر بوده اند که ازجمله آنها می توان به کمبود مواد اولیه 
اش��اره کرد. همین کمبود زمینه رش��د قیمت مواد اولیه 
)یعنی ش��مش( و به دنبال آن افزای��ش قیمت محصولات 

نهای��ی را فراهم ک��رد؛ بنابراین برای رفع مش��کل گرانی 
محص��ولات نهای��ی فولادی دلایل رش��د قیمت ش��مش 
ف��ولاد و تکیه بر این نکته که بخ��ش قابل توجهی از مواد 
اولیه موردنیاز این صنایع داخلی هس��تند، ضروری به نظر 

می رسد.  
وی در پای��ان تاکی��د ک��رد: از مجموع موارد یادش��ده 
این گونه برداشت می ش��ود که صادرات منشأ گرانی فولاد 
و کمبود در بازار صادرات نیس��ت. بنابراین نباید با چنین 
تصمیمات اش��تباه و ناکارآمدی به گونه ای عمل کرد که به 
ضرر تولیدکنندگان صنایع فولادی کشور و صادرکنندگان 

منجر شود. 

سخن پایانی 
ص��ادرات به عن��وان یک��ی از ش��اخصه های اصلی 
تداوم تولید م��ورد توجه قرار دارد. چنانچه طرح های 
مصوب ش��ده ب��رای زنجیره فولاد، صادرات را نش��انه 
بگیرند، همزمان تولید را هم نشانه گرفته اند. بنابراین 
طرح هایی مانند حذف معافیت مالیاتی از کل زنجیره 
فولاد که چن��دی پیش نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی به آن اش��اره کردند، از اساس اشتباه است. 
به ویژه که ظرفیت ایجادش��ده در صنعت فولاد کشور 
و میزان سرانه مصرف این فلز در حلقه های گوناگون 
تولید به مراتب بیش��تر از نی��از داخلی صنایع برآورد 

می شود. 
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مجازات متخلفان بورسی

تبتقاضابالامیرود؟

تحولاتاساسیدرساختاربورس

ریلتوسعهازبازارسرمایهمیگذرد

گروه معدن

آن ط��ور معاون��ت حقوقی جدی پیگی��ر امر مخلان بازار 
س��رمایه اس��ت، خبر ها از کلید خوردن رسیدگی به پرونده 
تع��دادی از مدی��ران متخلف در امر بازار س��رمایه حکایت 

می کنند.
ب��ه گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، در 2ماه گذش��ته 
بح��ث بازارگردانی در بازار س��رمایه ب��ه منظور افزایش نقد 
ش��وندگی، تنظیم عرضه و همچنی��ن تقاضای اوراق بهادار 
افزایش یافته به گونه ای که این امر توجه مس��ئولان زیادی 
اعم از وزیر اقتصاد، نمایندگان مجلس و همچنین دس��تگاه 
قضا را به خود جلب کرده اس��ت. به همین منظور می توان 
به صحبت های حس��ن قالیباف اصل رئیس سازمان بورس 
در13 ش��هریور ماه اش��اره کرد که گفته بود: تصمیماتی که 
ما در رابطه با بازارگردانان گرفته ایم، تاثیر مثبتی را بر بازار 
س��رمایه از روز شنبه خواهند گذاشت و مبلغ نقدینگی باید 

به اندازه ای باشد که به سبدگردانان کمک کند.
قالیب��اف با بیان اینک��ه در بخش های مختلف قانون بازار 
اوراق بهادار به بازارگردان ها اش��اره شده است، توضیح داد: 
در دو دستورالعمل »پذیرش اوراق بهادار در سازمان بورس 
و اوراق به��ادار ته��ران« و »پذیرش، عرض��ه و نقل و انتقال 
اوراق بهادار در فرابورس ایران«، ناش��ران به داشتن حداقل 
یک بازارگردان مکلف ش��دند. این 2 دس��تورالعمل مصوب 
سازمان بورس و اوراق بهادار است. وی ادامه داد: با توجه به 
اینکه این دستورالعمل ها اخیرا بازنگری شدند و اجبار فوق 
نیز در آنها قرار گرفته است، در نتیجه عملیات بازارگردانی 
فقط برای ناشران جدید محدود شده بود، اما در »آیین نامه 
حفظ ثبات بازار سرمایه و صیانت از حقوق سهامداران« که 
در ش��هریور ماه امسال توسط ش��ورای عالی بورس مصوب 
ش��ده، همه ناش��ران مکلف به ایجاد یا اس��تفاده از عملیات 
بازارگردان��ی ش��ده اند. این صحبت ه��ا در حالی اتفاق افتاد 
که با گذش��ت حدودا 2ماه از ای��ن صحبت ها قالیباف اصل 
در جلس��ه شورای عالی بورس اعلام کرد که اکنون بر 298 
نم��اد عملیات بازارگردانی صورت می گیرد که بر این تعداد 

با توجه به الزام س��ازمان بورس افزوده می ش��ود. امیدواریم 
با الزام بازارگردانی ش��اهد بازاری نقدشونده و کارا در کشور 
باشیم. در حالی که برای رسیدن بازار سرمایه به یک تعادل، 
بای��د ای��ن موضوع به طور جدی دنبال ش��ود. در این میان 
هم صحبت از ش��کایت از شرکت های بدون بازارگردان شد. 
سید محمد حسینی، مدیر حقوقی بورس تهران در نامه ای 
به شرکت های بورسی اعلام کرده بود که پیرو مصوبه 7 مهر 
ماه هیات مدیره س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار، در صورتی 
که ش��رکت های بورسی اقدام به امضای قرارداد بازارگردانی 
و معرف��ی صندوق بازارگردان تا یکش��نبه 25 آبان نکنند، 
وف��ق ماده 52 قان��ون اوراق بهادار به مراجع قضایی معرفی 

خواهند شد.
سید محمد  حسینی، مدیر حقوقی بورس تهران در نامه ای 
به ش��رکت های بورس��ی اعلام کرد پیرو مصوبه 7 مهر ماه 
هیات مدیره س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار، در صورتی که 
ش��رکت های بورس��ی اقدام به امضای قرارداد بازارگردانی و 
معرفی صندوق بازارگردان تا یکشنبه 25 آبان نکنند، وفق 

ماده 52 قانون اوراق بهادار به مراجع قضایی معرفی و از این 
شرکت های بورسی شکایت خواهند شد.اما یک هفته از این 
اولتیماتوم گذش��ت ولی این اتفاق رخ نداد و هنوز خبری از 

مواخذه شرکت های فاقد بازارگردان نیست.
 قاضی زاده هاشمی نماینده مجلس شورای اسلامی اما در 
توئیتی از پیگیری عدم انتخاب بازارگردان و امضای قرار داد 
آن نزد سازمان بورس با عنوان »اخلال در نظام اقتصادی« 
خب��ر می دهد. اما این بی��ن بازارگردانی و بازارگردان ها چه 
کمکی به بهبود وضعیت بورس و به زبانی عامیانه تر، کمک 
به س��ودده ش��دن س��هام عموم مردم می کند. بازارگردان، 
کارگزار یا معامله گری اس��ت که با دریافت مجوز های لازم 
با تعهد به افزایش نقدش��وندگی، و تنظیم عرضه و تقاضای 
اوراق بهادار معین و تحدید )محدود کردن( دامنه نوس��ان 
ن��رخ آنه��ا، ب��ه دادوس��تد اوراق می پ��ردازد. وظیفه اصلی 
بازارگ��ردان حفظ نظ��م و آرامش بازار اس��ت. بازارگردانان 
 می کوش��ند ت��ا از ب��ر ه��م خ��وردن تع��ادل در معامله ها 

جلوگیری کنند.

تعدادبرهمزنندگانبازارس�رمایه،157نفر�
است!

جعفر جمالی، معاونت حقوقی س��ازمان بورس، در رابطه 
با ش��رکت های متخلفی که به امر بازارگردانی نپرداخته اند، 
اظهار کرد: در  ادامه رسیدگی به پرونده های تخلفاتی مربوط 
به بازارگردانی و بازار س��ازی به پرونده 4 ناشر رسیدگی شد 
که هر 4 شرکت در مرحله رسیدگی بدوی متخلف شناخته 

شدند.
او با بیان اینکه 21 نفر از مدیران به دلیل تمرد از اجرا یا 
اجرای ناقص مقررات از تصدی س��مت مدیریت در ناشران 
اوراق به��ادار، نهاد ه��ای مالی و تش��کل های خود انتظام به 
مدت ۶ ماه س��لب صلاحیت ش��دند، گفت: این 21 نفر به 
علاوه ش��خص حقیقی مدیران ب��ه پرداخت جریمه نقدی 

نیز محکوم شدند
معاونت حقوقی س��ازمان بورس تاکید کرد: در ضمن به 
ش��رکت های ش��خص حقوقی که به عنوان ناشر به حساب 
می آیند نیز اخطار کتبی ارس��ال ش��ده که این محکومیت 

برای شرکت آنها دارای آثار حقوقی است.
اخطاربه۳۱حقوقیدیگر�

وی تصریح کرد: بدین ترتیب تعداد مدیرانی که به دلیل 
عدم اجرای مقررات بازار گردانی تاکنون متخلف ش��ناخته 
ش��ده اند به 157 نفر رس��یده که از این مجموع 31 ناش��ر 
)شخص حقوقی نیز تاکنون( اخطار کتبی دریافت کرده اند.

جمالی تصریح کرد: از نظر س��ازمان بورس از آنجایی که 
جرای��م ناچیز هس��تند اگر مدیران ش��رکت ها تا پایان یک 
هفته ای خود به نسبت به اخطارشان بی توجه باشند قطع به 
یقین تصمیم انضباطی برای آنها اتخاذ خواهد شد. او اظهار 
کرد: چناچه عدم تمکین و تمرد از مصادیق جرایم اقتصادی 
یا اخلال اقتصادی باش��د، به قوه قضاییه ارجاع خواهند شد 
تا در آنجا به پرونده آنها رسیدگی شود. در پایان از دستگاه 
حقوقی س��ازمان بورس خواهانیم تا هرچه س��ریع تر نسبت 
به پرونده افرادی که س��لب مس��ئولیت می کنند بپردازد تا 
دوباره شاهد افُت شاخص بازار سرمایه وزیان سرمایه گذاران 

نباشیم.

با تصمیم س��ازمان بورس و بانک مرکزی تحرکات 
مثبتی در صندوق های س��رمایه گذاری با درآمد ثابت 

برای تحریک تقاضا در بازار سرمایه رخ خواهد داد.
به گزارش فارس، یکی از روش هایی که چند س��الی 
اس��ت برای س��رمایه گذاری به فعالان بازار س��رمایه 
معرفی ش��ده اس��ت، صندوق های س��رمایه گذاری با 
درآمد ثابت می باش��د. این صندوق ها در بازار سرمایه 
فعال بوده و از نظر ریس��ک، کمترین میزان ریسک را 
دارا هس��تند. در واقع این ن��وع صندوق ها، ویژه افراد 
ریسک  گریز طراحی شده که علاوه بر پذیرش ریسک 

کمتر، بازدهی به نسبت مناسبی نیز برای شان دارد.
ارزش دارایی ه��ای ای��ن صندوق ه��ا درحال حاضر 
حدود 250 هزار میلیارد تومان تخمین زده می ش��ود. 
این صندوق ها در بورس به عنوان شرکت های حقوقی 
ش��ناخته می شوند که می توانند نقش بسزایی در بازار 

سرمایه و اقتصاد کشور بر عهده داشته باشند.
مطاب��ق با امیدنامه صندوق های س��رمایه گذاری در 
اوراق بهادار با درآمد ثابت باید این صندوق ها حداقل 
75  درص��د از کل دارایی های خ��ود را در اوراق بهادار 

با درآمد ثابت، گواهی س��پرده بانکی و س��پرده بانکی 
س��رمایه گذاری کنن��د. البت��ه طبق آخری��ن ابلاغیه 
س��ازمان ب��ورس، صندوق های مزبور موظف ش��دند، 
می��زان س��رمایه گذاری در س��هام خ��ود را از 15 به 

20درصد افزایش دهند.
ای��ن صندوق ها در ش��رایط فعل��ی می توانند کمک 
زیادی به بازار س��رمایه کنند. یک��ی از موضوعاتی که 
بورس را در ماه های گذش��ته با مش��کل جدی مواجه 
کرده اس��ت، خروج پول حقیقی از بازار س��رمایه بوده 
است. این پول ها که در ماه های سال گذشته و ماه های 
ابتدایی امس��ال وارد بورس شده بودند، پس از اصلاح 
45 درصدی ش��اخص کل بورس در3 ماه گذش��ته، از 
ای��ن بازار خارج ش��دند و از ابتدای آبان ماه مش��کل 
کمبود نقدینگی و نبود تقاضا در بازار سرمایه، شاخص 

را منفی کرده بود.
۲تصمی�ممه�مدرزمین�هصندوقه�ای�

سرمایهگذاریبادرآمدثابت
در این خصوص 2 تصمیم مهم درباره صندوق های 
س��رمایه گذاری ب��ا درآمد ثابت گرفته ش��ده اس��ت. 

نخس��تین تصمیم را ش��ورای عالی بورس اتخاذ کرده 
است که سقف صندوق های س��رمایه گذاری با درآمد 
ثاب��ت از 30 هزار میلیارد تومان ب��ه 50 هزار میلیارد 
تومان افزایش یافت. علاوه بر این ش��ورای عالی بورس 
در مورد تغییر جزییات نصاب س��هام در صندوق های 
س��رمایه گذاری ب��ا درآمد ثابت نی��ز تصمیم جدیدی 

گرفته است. 
حداقل 50 درصد از مجموع 20 درصد نصاب سهام، 
به س��هام عدالت تخصیص یابد و حداقل اوراق دولتی 
در نصاب ها از 10 درصد به حداقل 25 درصد افزایش 

پیدا خواهد کرد.
تصمیم دوم نیز به بانک مرکزی درباره صندوق های 
س��رمایه گذاری ب��ا درآم��د ثاب��ت بر می گ��ردد. بانک 
مرکزی موظف شده اس��ت در امور صدور مجوز برای 
صندوق های س��رمایه گذاری وابسته به نهادهای مالی 
مرتبط با بانک ها، تس��ریع و تس��هیل کند. همچنین 
امکان تاس��یس صندوق برای بانک های فاقد صندوق، 
فراه��م و اجازه تاس��یس بیش از یک صن��دوق برای 

بانک ها نیز صادر شود.

آین�دهصندوقه�ایس�رمایهگذاریبا�
درآمدثابتچهمیشود؟

کارشناس��ان بازار س��رمایه معتقدند با اتخاذ این دو 
تصمی��م، روند رو به رش��د صندوق ه��ای درآمد ثابت 
تا پایان س��ال ادام��ه خواهد یاف��ت و ارزش مجموع 
آنه��ا ب��ا رش��دی ح��دودا 20 درصدی ب��ه محدوده 
300 ه��زار میلی��ارد توم��ان دور از انتظ��ار نخواه��د 
بود. البته افزایش نس��بت س��هام ای��ن صندوق ها به 
20درص��د، می تواند اث��ر مثبت��ی در میان مدت روی 
 این صندوق ها داش��ته و باعث افزایش سودآوری آنها 

شود.
ام��ا می ت��وان گف��ت ماهی��ت ب��ه وج��ود آم��دن 
صندوق های با درآمد ثاب��ت، جذب منابع و نقدینگی 
اف��راد ریس��ک گریز اس��ت و مدی��ران صندوق ه��ا و 
س��رمایه گذاران خواهان دریافت بازدهی کمی بیشتر 
یا حداقل متناس��ب با سود بانکی هستند. از همین رو 
بعید به نظر می رسد که مدیران و متولیان صندوق ها 
مایل به افزایش ریس��ک این نوع صندوق ها با افزایش 

درصد سهام باشند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: 
با تصویب کمیسیون اقتصادی تحولات اساسی در ساختار 
و جایگاه بازار س��رمایه در اقتصاد کش��ور آغاز می ش��ود.به 
گزارش تسنیم، محمدرضا پورابراهیمی در تشریح نشست 
کمیس��یون اقتصادی ب��ا حضور رئیس س��ازمان بورس و 
اعضای هیات مدیره بیان کرد: در این نشس��ت محور های 
مهم طرح اصلاح قانون اوراق بهادار که در دستور کار قرار 
داش��ت، مورد بررسی قرار گرفت و یکی از محور های مهم 
آن اصلاح ساختار بازار سرمایه به ویژه ارتقا جایگاه سازمان 
ب��ورس در تصمیم گیری های اقتصادی کش��ور بود. وی با 
بیان اینکه در این نشس��ت مباحثی با و محور های مختلف 
مطرح ش��د، تصریح کرد: به دلیل نقش، اهمیت و جایگاه 
سازمان بورس در عرصه اقتصادی کشور و با توجه به حجم 

گس��ترده فعالیت ها و اثرگذاری در نظام اقتصادی کش��ور 
یکی از بند هایی که در کمیس��یون اقتصادی مصوب ش��د، 
ای��ن بود که جایگاه بازار س��رمایه از ط��رق تقویت اصلاح 
ساختاری سازمان بورس ارتقا یابد.پورابراهیمی اعلام کرد: 
نحوه انتخاب رئیس سازمان بورس بر اساس مصوبه و قانون 
جدی��د با حکم رئیس جمهوری به عن��وان عالی ترین مقام 
اجرایی کش��ور و با پیش��نهاد وزیر اقتصاد و تصمیم هیات 
وزیران انجام خواهد شد و این سازمان به عنوان یک عضو 
فعال در هیأت وزیران نقش ایفا خواهد کرد.وی گفت: نقش 
مح��وری آن در تصمیمات اقتصادی هیات وزیران خواهد 
بود که بتواند نقش اصلی و محوری خود را تصمیمات کلان 
اقتصادی کشور با حضور در هیأت وزیران ایفا کند و ساختار 
آن ش��بیه به ساختار بازار پول خواهد شد که محوریت آن 

بر عهده بازار مرکزی اس��ت؛ لذا بازار س��رمایه با محوریت 
س��ازمان بورس نیز نقش متناظ��ر بانک مرکزی در هیأت 
دولت ایفا خواهد کرد.رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: بر اساس بخشی از مصوبات امروز 
کمیسیون، قرار است هیأت مدیره سازمان بورس به صورت 
غیرموظف و با شرایط ویژه انتخاب شود که حداقل 10 سال 
س��ابقه تخصصی و اجرایی در حوزه بازار س��رمایه داش��ته 
باش��ند تا با حضور افراد غیر موظف مرتبط امکان اداره هر 

چه بهتر بازار سرمایه فراهم شود.
وی گف��ت: موضوع ایجاد مرک��ز پژوهش ها و مطالعات 
تخصصی بازار س��رمایه از دیگ��ر محور های مهمی بود که 
در این نشس��ت به آن پرداخته ش��د که در ساختار جدید 
بازار س��رمایه ایفای نقش خواه��د کرد.پورابراهیمی افزود: 

موضوع تشکیل ساختار نظارتی جدید در بازار سرمایه نیز 
یکی از ظرفیت های جدید است و در دستور کار کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی قرار دارد.وی تاکید کرد: 
با توجه به اینکه مقرر شد ویرایش نهایی در زمینه مصوبات 
کمیس��یون در چند روز آینده با حمایت مرکز پژوهش ها 
کمیته تخصصی و ناظرین مجلس در ش��ورای عالی بورس 
و همچنین س��ازمان بورس عملیاتی ش��ود، گزارش نهایی 
آن ظرف چند روز آینده عملیاتی خواهد ش��د. وی افزود: 
بند ه��ای گزارش اصلاح س��اختار در نشس��ت های بعدی 
جمع بن��دی و نهایی می ش��ود و محور ه��ای دیگر صندوق 
تثبی��ت بازار و موضوعات مربوط ب��ه وظایف بازار گردانان 
و اقدامات لازم در زمینه تکالیف شرکت ها برای حمایت از 

بازر از محور های مهم دیگر این نشست بود.

گزارش های شش ماهه شرکت ها در بیشتر موارد رشدهای 
خوبی را نشان می دهد که ناشی از عوامل مختلفی است.

همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با سنا 
گفت: نخس��ت بحث تورم در اقتصاد کشور است که رقم های 
متفاوتی از آن گزارش ش��ده اس��ت؛ در همی��ن حال نرخ ارز 
نیمایی نیز ب��ا جهش زیادی از مرز 2۶هزار تومان گذش��ت، 
ضم��ن اینکه ب��ا خروج رقب��ای خارجی از بازار ایران، س��هم 
بازار ش��رکت های ایرانی افزایش یافته است.دارابی به برخی 
نشانه ها و رویدادها در خصوص بهبود بازار سرمایه اشاره کرد 
و گفت: از سرگیری عرضه های اولیه، یک عامل بهبود دهنده 
برای بازار اس��ت که می تواند شوک مثبتی برای آشتی دوباره 
حقیقی ها و بازار باشد.این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: در 
همین حال قیمت ها در بازار جهانی نیز پس از نوسان شدید به 
دلیل کرونا در آخر دوره ۶ماه، کمی بهتر ش��د اما ظرفیت این 
تح��ول یعنی بهبود نرخ کامودیتی ها در بازار جهانی قطعا در 
9ماهه و 12ماهه، بیش��تر خود را نشان خواهد داد.دارابی در 
عی��ن حال با بیان اینکه بورس تهران همواره جزو بورس های 
مواد خام محور است، گفت: بورس تهران ساختاری شبیه به 

بورس های استرالیا، برزیل، روسیه و قزاقستان دارد که شاکله 
آنها را شرکت های تولید کننده مواد خام تشکیل می دهد ؛ به 
همین خاطر، همواره حساس��یت بازار به قیمت های جهانی 
م��واد خام به ویژه نفت خام بالاس��ت. وی اف��زود: از این نظر 
با بهبود وضعی��ت بازار جهانی یا افزایش ن��رخ برابری ارزها، 
این ش��رکت ها مورد اقبال ق��رار می گیرند.  به گفته دارابی، با 
انتخاب حزب دموکرات نیز برداشت ها در مورد بهبود وضعیت 
اقتصادی جهان و کاهش جنگ های تجاری تقویت ش��ده که 
برای کامودیتی های غیر از نفت مثبت اس��ت. این کارشناس 
بازار س��رمایه توضیح داد: نفت هم البته ش��رایط پیچیده ای 
دارد که باید منتظر ماند و دید تقابل دیدگاه های سبزگرایانه 
دموکراتها و تلاش عربس��تان و روس��یه برای حفظ تعادل و 
تعامل با ابزار انرژی به کجا می انجامد.وی خاطرنش��ان کرد: 
اگ��ر بپذیریم ک��ه فعلا نفت حداقل در س��طوح 40دلار باقی 
بماند، رش��د بقیه کامودیتی ها کمک می کن��د تا گروه های 
س��ه گانه پتروش��یمی، معدنی و فلزی در کنار هلدینگ ها و 
سرمایه گذاری های وابسته همچنان در صدر بازار قرار گیرد. 
داراب��ی اظهارک��رد: در همین حال ما رویک��رد مثبتی هم به 

رشد اقتصادی کشور در س��ایه کاهش تحریم ها و همچنین 
بازگش��ت کش��ور به دوران برجام و کم شدن شدت تحریم ها 
در 12ت��ا 24م��اه آینده داریم که این مس��ئله ه��م می تواند 
برای هلدینگ های چند رش��ته ای ما خبر خوبی باش��د.این 
کارش��ناس بازار س��رمایه در ادامه با بیان اینکه بازار سرمایه 
به دو دس��ته سیاست برای رشد نیاز دارد، گفت: بخش اول به 
سیاست های کلان از جمله همین کاهش نرخ سود بانکی که 
خیلی مهم اس��ت، برمی گردد. در کنار آن حذف نرخ گذاری 
دس��توری محصولات تولیدی ش��رکت های بورسی است.به 
گفته دارابی، برخی ش��رکت ها هم اکنون در بازار س��رمایه با 
مشکلاتی مواجه هس��تند. برای مثال، خودروسازها، صنایع 
غذای��ی و لبنی و...ب��ه دلیل نرخ گذاری ها، دچارمش��کلاتی 
هستند.این کارشناس بازار سرمایه اظهار کرد: مسئله دیگری 
که باید حل ش��ود موضوع شرکت های پالایشی و ارتباط آنها 
با دولت است که این هم یک معضل همیشگی بوده و یک بار 
نیز به افت ش��دید بازار در انتهای سال 93منجر شد. به گفته 
دارابی، نبود رگولاتوری، یک مشکل بزرگ در این بخش است 
تا روابط میان دولت و بخش خصوصی و عمومی را تنظیم کند.

وی افزود: در کنار مس��ائل اقتصاد کلان، لازم است درون بازار 
هم برنامه هایی به اجرا گذاش��ته شود.دارابی با اشاره به اینکه 
هنوز گام های زیادی تا وضعیت مطلوب و بازگشت اعتماد به 
بازار باقی مانده اس��ت، گفت: یادمان نرود که 3ماه پیش بازار 
با چه فش��اری مواجه بود و الان این فش��ار کمتر ش��ده است. 
پس زمان برای توسعه بازار بدهی، صدور مجوزهای نهادهای 
از جمله کارگزاران، س��بدگردان ها و صندوق های جدید باید 
غنیمت شمرده شود. اینها مواردی است که باید در دستور کار 
قرار گیرد.این کارشناس بازار سرمایه ابرازکرد: درحال حاضر 
باید نرخ بهره به زیر متوسط درصد سود شرکت های تولیدی 
کشور باز گردد؛ نرخی که البته مالیات و هزینه های دیگر هم 
در آن لحاظ شود.این کارشناس بازار سرمایه توضیح داد: اگر 
نرخ بهره به حدود 8تا 10درصد برس��د و در کنار آن بازارهای 
مخرب از جمله ارز، طلا و زمین کنترل ش��ود، می توان به راه 
افتادن اقتصاد کش��ور امید داش��ت؛ امری که می تواند شغل 
و رفاه اقتصادی با خود همراه داش��ته باش��د و ریل این رش��د 
و ثروتمند ش��دن مردم ایران، از بس��تر تولی��د در فضای بازار 

سرمایه می گذرد.

افزایشدامنهنوسانمطرحنیست
مدی��ر نظارت بر بورس های س��ازمان بورس در زمینه ش��ایعه افزایش دامنه 
نوس��ان گفت: توسط سازمان بورس، ش��رکت بورس و نیز فرابورس پیشنهادی 

برای افزایش دامنه نوسان مطرح نشده است.
به گزارش سنا، محسن خدابخش انجام معاملات الگوریتمی را به جز در موارد 
خاصی تخل��ف عنوان کرد و توضیح داد: اکنون چنانچه معاملات الگوریتمی به 
جز برای بازارگردان ها که مش��خص شده اند، در موارد دیگری استفاده شود، از 

طرف سازمان بورس با آن برخورد می شود.
وی اف��زود: تاکید س��ازمان در ای��ن ارتباط نظارت دقیق اس��ت و در صورتی 
ک��ه افرادی مضنون به انجام تخلفاتی مانند انجام معاملات الگوریتمی باش��ند، 
حداقل کدهای آنلاین آنها بسته شده و از انجام معاملات به طور آنلاین محروم 

می شوند.
مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس در رابطه با تصمیم های اخیر سازمان 
در جهت عمق بخش��ی به بازار گفت: فعلا تمرکز بورس ها و س��ازمان بورس بر 
بازارگردانی اس��ت و باید بازارگردانی در بورس ها به نحو صحیح انجام شود؛ این 

امر راه افزایش نقدشوندگی بازار و حرکت قیمت ها در مدار منطق است.
مهرماه گذشته نیز مدیریت نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار 
در اطلاعیه ای اس��تفاده از معاملات الگوریتمی و تقسیم سفارشات توسط کلیه 

مشتریان برخط در بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ایران را ممنوع کرد.
وی در اطلاعیه ای به کلیه ش��رکت های کارگزاری اعلام کرده بود: به منظور 
حفظ ش��رایط تع��ادل عرضه و تقاضا در ب��ازار بر ورود سفارش��ات و معاملات، 
کلیه مش��تریان اع��م از حقیقی و حقوقی )به ج��ز بازارگردانان دارای مجوز که 
با شناسه مش��خص شده برای معاملات اقدام به ارس��ال سفارش می کنند( در 
خصوص امکان انجام معاملات الگوریتمی در همه نمادهای معاملاتی در بورس 

و فرابورس تا اطلاع ثانوی غیرفعال شود.
همچنین تقسیم سفارشات به هر روشی توسط مشتریان برخط اعم از حقیق 

و حقوقی در تمامی نمادهای معاملاتی در سمت فروش، ممنوع است.

بهبودشرایطبورس
درسایهسیاستجدید

ی��ک کارش��ناس اقتصادی با بی��ان اینکه ب��ورس نیازمند بازگش��ت اعتماد 
س��رمایه گذاران اس��ت، گف��ت: تصمی��م بان��ک مرکزی ب��رای افزایش س��قف 
س��رمایه گذاری در صن��دوق، باع��ث تقوی��ت تقاضاش��ده و ب��ه جل��ب اعتماد 

سرمایه گذاران می انجامد.
با چراغ س��بز بانک مرکزی ایران، سقف صندوق های سرمایه گذاری بر درآمد 
ثابت از 30 هزار میلیارد تومان به 50 هزار میلیارد تومان افزایش یافت و دلیل 
آن چنی��ن عنوان ش��د که به منظور تقویت بازار س��رمایه و نی��ز ارتقای نقش 
بانک ها در اطمینان بخش��ی به فعالیت سرمایه گذاران در آن بازار، بانک مرکزی 
افزایش س��قف صندوق ه��ای با درآمد ثابت را تا مبلغ 30 ه��زار میلیارد تومان 
بلامانع می داند. اما این اقدام روی نمایش��گر قرمز بورس چه تاثیری می گذارد؟ 
بسیاری از کارشناسان معتقدند با این کار، تسهیلات بهتری برای سرمایه گذاران 

در بورس قرار می گیرد.
به گزارش ایبنا، علی خسرو ش��اهی، کارشناس اقتصاد با ابراز امیدواری نسبت 
به این اقدام بانک مرکزی گفت: هرچه تقاضای واقعی در بازار س��رمایه تقویت 

شود، به بهبود شرایط معاملاتی و جلب اعتماد سرمایه گذاران کمک می کند.
وی یادآور شد: در مدت اخیر کمی بی اعتمادی و ترس بین سرمایه گذاران و 
سهامداران شکل گرفته بود که باعث می شد سهام شان را به هر قیمتی بفروشند 

و از این طریق با افزایش عرضه روبه رو شده بودیم.
خسروشاهی اضافه کرد: تصمیم اخیر بانک مرکزی روی اعطای مجور افزایش 
س��قف صندوق های تحت مدیریت شرکت های تامین سرمایه وابسته به بانک ها 
به این موضوع کمک می کند که تقاضای خیلی خوبی در بازار سرمایه وارد شود 
و از آن طرف س��رمایه گذاران و مردم هم امیدوار باشند که با ورود این بخش از 

منابع بازار سرمایه، گشایشی در روند شاخص بورس داشته باشیم.
ای��ن اقتصاددان درب��اره تاثیر اقدام جدید بانک مرکزی برای افزایش س��قف 
س��رمایه گذاری در س��هام صندوق های ثابت و سهامی هم گفت: درست و غلط 
بودن این امر را خود سیاس��ت گذار می داند، اما آنچه نظر شخصی من به عنوان 
کارشناس است، این است که این امر باعث تقویت طرف تقاضا شده و به موجب 

آن باعث جلب اعتماد و اطمینان سرمایه گذاران خواهد شد.

»سیتا«تنهافروشندهبود
ش��رکت سرمایه گذاری س��یمان تامین در دوره یک ماهه منتهی به 30 آبان 
ماه 1399، تنها فروشنده سهام چند شرکت بورسی بود و از واگذاری های خود 

820 میلیارد و 770 میلیون ریال سود کسب کرد.
به گزارش سنا، شرکت سرمایه گذاری سیمان تامین با سرمایه 11هزار میلیارد 
ریال، ص��ورت وضعیت پرتفوی س��رمایه گذاری ها در دوره یک ماهه منتهی به 
30آبان ماه 1399 را حسابرس��ی نش��ده منتش��ر کرد. شرکت س��رمایه گذاری 
س��یمان تامین با انتش��ار عملکرد یک ماهه منتهی به 30 آبان ماه امسال اعلام 
کرد در ابتدای دوره یک ماهه یاد ش��ده، تعدادی از س��هام چند شرکت بورسی 
را با بهای تمام ش��ده 7 هزار و 283 میلیارد و 3۶7 میلیون ریال و ارزش بازار 
معادل 95 هزار و 509 میلیارد و 904 میلیون ریال در سبد سهام خود داشت. 
بهای تمام ش��ده سهام بورسی این شرکت در این مدت با کاهش 221 میلیارد 
و 52۶ میلیون ریال به 7 هزار و ۶1 میلیارد و 841 میلیون ریال رس��ید. ارزش 
بازار شرکت سرمایه گذاری سیمان تامین نیز با کاهش 8 هزار و 9۶۶ میلیارد و 
812 میلیون ریال معادل 8۶ هزار و 543 میلیارد و 92 میلیون ریال محاس��به 
ش��د. »سیتا« تعدادی از سهام چند شرکت بورسی را با بهای تمام شده معادل 
237 میلی��ارد و 4 میلیون ریال به مبلغ یک هزار و 57 میلیارد و 774 میلیون 
ریال واگذار کرد و از این بابت 820 میلیارد و 770 میلیون ریال س��ود کس��ب 
کرد.ش��رکت سرمایه گذاری سیمان تامین در دوره یک ماهه منتهی به آبان ماه 

خریدار سهام هیچ شرکت بورسی نبود.

رویخطخبر
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